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ЗАМАНАУИ 
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ҚАУІПСІЗДІК 
ДЕҢГЕЙІ ӨТЕ 
ЖОҒАРЫ

КӨШПЕНДІЛЕР 
РУХЫ: 
ШЕКСІЗ 
КӨКЖИЕКТЕР

Кездесу барысында аймақтық және ха-
лықаралық қауіпсіздікті қамтамасыз ету, қа-
русыздану мен ядролық қаруды таратпау ісінде 
Қазақстанның БҰҰ институттарымен жан-жақты 
ықпалдастығының перспективалары талқыланды.

Мемлекет басшысы БҰҰ Бас хатшысының 
орынбасарына ілтипат білдіре отырып, Ұйым 
қазіргі заманның өзекті проблемаларын шешуде 
айрықша рөл атқаратынын және оның орнын 
ешқандай құрылым алмастыра алмайтынын 
атап өтті.

– Қазақстанның қарусыздану және жаппай 
қырып-жоятын қаруларды таратпау мәселесіне 
қатысты ұстанымы берік. Қазіргі әлемде болып 
жатқан оқиғалар тұрғысынан алғанда, бұл 
мәселелердің өзектілігі мен маңыздылығы арта 
түсті. Мұның алаңдаушылық туғызатыны сөзсіз. 

Ертең біз Халықаралық ядролық сынақтарға 
қарсы іс-қимыл күнін атап өтеміз. Бұл – бүкіл 
адамзат баласына ядролық сынақтар жүргізудің 
әрі ядролық қаруды қолданудың қауіпті екенін 
еске салатын өте маңызды дата. Еліміз БҰҰ 
институттарымен тығыз байланыс орнатуға 
бейіл әрі Ұйымды баламасы жоқ, әмбебап 
халықаралық құрылым ретінде қарастыра-
ды, – деді Президент.

Өз кезегінде Изуми Накамицу Қазақстанның 
ядролық қаруды таратпау жөніндегі жаһандық 
үдерісте көшбасшылығын жоғары бағалады. 
Сондай-ақ еліміздің орта держава ретіндегі 
рөлі артып келе жатқанын ерекше атап өтті.

Кездесуде Қасым-Жомарт Тоқаев пен Изуми 
Накамицу халықаралық күн тәртібіндегі өзекті 
мәселелер туралы пікір алмасты.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа Жоғары аудиторлық 
палатаның биылғы II тоқсандағы жұмысының 
қорытындылары таныстырылды. Атап айтқанда, 
теміржолға баса назар аудара отырып, көлік 
саласына, сондай-ақ Абай, Жетісу, Ұлытау, 
Алматы облыстарының бюджеттеріне және 
қазақстандықтарды дәрі-дәрмекпен қамта-
масыз ету жүйесіне аудит жүргізілген. Жалпы 
сомасы 2,9 триллион теңгеден астам қаржыны 
құрайтын 73 нысан тексерілген. Нәтижесінде, 39 
миллиард теңгеден астам қаражаттың заңсыз 
жұмсалғаны анықталған.

Әлихан Смайыловтың айтуынша, кемшіліктерді 
жою үшін көлік саласын дамыту, бюджеттік-ин-
вестициялық жобаларды іске асыру, отандық 
фармацевтика өнімдерін өндірушілерді мемлекет 
тарапынан қолдау тетігін қайта қарау жөнінде 
ұсыныстар әзірленді.

Президентке мемлекеттік аудит жүйесін 
реформалау жөніндегі ұсыныстар топтамасы 
таныстырылды.

Бұдан бөлек, Мемлекет басшысына биыл 
екінші жартыжылдықта жүргізілетін аудитор-
лық іс-шаралар туралы баяндалды. Тексеру 
жұмыстары Назарбаев университеті және 
«ҚазМұнайГаз» ҰК» АҚ қызметін, сот жүйесін, 
сондай-ақ ауыл шаруашылығындағы, өңдеу 
өнеркәсібіндегі және құрылыстағы жекелеген 
бағыттарды қамтиды.

Қасым-Жомарт Тоқаев бюджет қаражаты 
мен мемлекет активтерінің пайдаланылуын 
мүлтіксіз бақылауды қамтамасыз етуді тапсырды. 
Сондай-ақ жалпы мемлекеттік аудит жүйесінің 
тиімділігін одан әрі арттыруға ерекше мән беру 
керек екенін айтты.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев БҰҰ Бас хатшысының 
орын басары, Қарусыздану мәселелері жөніндегі жоғарғы өкіл Изуми 
Накамицуды қабылдады.

Мемлекет басшысы Жоғары аудиторлық палата төрағасы Әлихан 
Смайыловты қабылдады.

ҚАРУСЫЗДАНУ МӘСЕЛЕСІНІҢ 
МАҢЫЗЫ АРТА ТҮСТІ

30 ТАМЫЗ – КОНСТИТУЦИЯ КҮНІ ҚҰТ ТЫ БОЛСЫН!

БЮДЖЕТ ҚАРАЖАТЫН 
БАҚЫЛАУДЫ ҚАМТАМАСЫЗ 
ЕТУДІ ТАПСЫРДЫ

ПАРЛАМЕНТ 
ПАЛАТАЛАРЫНЫҢ 

БІРЛЕСКЕН ОТЫРЫСЫ ӨТЕДІ

Конституция күні мерекесі – өткенді саралап, жеткенді бағамдайтын сәт. Бұл ретте кон-
ституциялық реформа жүзеге асырылған 2022 жылдан бергі мерзім – Қазақстан тарихын-
дағы ауқымды саяси реформалар мен мемлекеттік жаңғырулар кезеңі ретінде қалмақ. 
Шын мәнінде, ел тарихының жаңа бетіне айналған маңызды оқиғалар конституциялық 
реформадан бастау алды. Оның аясында ескі жүйеде қабылданған Конституцияның 
33 бабына жаңа заман талабына сәйкес келетін түзетулер енгізілді. 

Мәжіліс Төрағасы Ерлан Қошанов Парламент Па-
латаларының бірлескен отырысын шақыру туралы 
Өкімге қол қойды. 

«Қазақстан Республикасы Конституциясының 58-бабы 4-тармағы-
ның 2) тармақшасына сәйкес Қазақстан Республикасы Парламенті 
Палаталарының бірлескен отырысы 2024 жылғы 2 қыркүйекте 
сағат 11.00-де Астана қаласында шақырылсын»,  – деп жазылған 
Өкім мәтінінде. 

KUNDELIK ТУРАЛЫ 
КҮДІК КӨП

БІЛІМ САЛАСЫНДАҒЫ ЦИФРЛЫ ЖҮЙЕ ҚАНДАЙ?

Цифрлы дәуір – ақыл-ой дәуі рі. Білім мен ғылым ғасыры. 
Елімізде білім саласын цифр лы жүйеге көшіруге қатысты 
реформа жүргізіліп жатқанына біраз жыл болды.

Мәселен, «Цифрлы Қазақстан» жоба сының аясында еліміздің бар-
лық мек те бінде kundelik.kz бағдарламасы іске қосылды. 2016 жылы 
жасалған жоба 2018 жылдан бастап қолданысқа енгізілді. «11 жылда 
өзін-өзі ақтап шығады» деп сенім артқан жүйе бүгінге дейін өз соқпағына 
түсе алмады. Тіпті, kundelik еліміздің ақпараттық қауіпсіздігіне қатер 
төндіретіні туралы депутат Ермұрат Бапи мәселе көтерді.

АТА ЗАҢ АШҚАН КЕҢ ТЫНЫС

(Жалғасы 3-бетте)

(Жалғасы 7-бетте)
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АҚПАРАТ

Конференция параспорттың инклюзия саласы-
на беретін тың әсері және оны кеңінен қолдану 
мәселелеріне арналды. Қазақстан бочча федера-
циясының Президенті іс-шараға қатысушыларға 
ілтипат білдіріп, Паралимпиада ойындары қарсаңын-
да осындай ауқымды жиын ұйымдастырғаны үшін 
ЮНЕСКО-ның басшылығы мен +кілдеріне алғысын 
жеткізді. Сондай-ақ ол мұндай бастама ерекше қа-
жеттілігі бар адамдарды қолдауға және осы алаңда 
инклюзия мәдениетін дәріптеудің келешегін талқы-
лауға зор мүмкіндік беретінін атап +тті. Мәулен 
1шімбаев бұл сала Қазақстанда соңғы жылдарда 
елімізде Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың бастамасымен жүргізіліп жатқан рефор-
малардың басым бағыттарының біріне айналып, 
айрықша маңызға ие болғанын да тілге тиек етті.

Конференцияда кешенді қолдауды қажет ететін 
мүмкіндігі шектеулі адамдарды оңалту мәселесіне 
баса мән берілді. Сенат Т+рағасы атап +ткендей, бұл 
бағытта медициналық аспектілерге ғана басымдық 
беріп қоймай, ерекше қажеттілігі бар азаматтарды 
жұмысқа орналастыру, сондай-ақ оларға +здерінің 
шығармашылық әлеуетін жүзеге асыруға, сапалы 
білім алуға, қоғам +міріне белсенді араласып, мем-
лекеттік басқару ісіне қатысуға толық жағдай жасау 
аса маңызды.

«Қазақстанда мемлекеттік саясатта инклюзивті 
тәсілдерді іске асыруға баса мән беріліп келеді. Ел 
Президенті Қасым-Жомарт Тоқаевтың бастамасымен 
жүргізіліп жатқан жаңғыртулар әділеттілік қағида-
тына табан тірейді. Баршаға тең мүмкіндік беретін 
инклюзивті қоғам құрмай ол қағидатқа қол жеткізе 
алмаймыз. Біздің мақсатымыз – ерекше қажеттілігі 
бар азаматтар бетпе-бет келетін проблемаларды шешу 
жолында дәстүрлі қайырымдылықтың және меди-
циналық қолдаудың аясынан шығу. Біз олардың 
қоғамға бейімделуіне және +мірден +з орындарын 
табуына жаңа серпін беретін тиімді экожүйе қалып-
тастыруды к+здеп отырмыз», – деген Қазақстан 
бочча федерациясының Президенті Қазақстан 
заңнамасындағы инклюзивті білім беруді дамытуға, 
әлеуметтік кәсіпкерлікті қолдауға және мүгедектігі 

бар адамдардың +мір сүру сапасын жақсартуға ар-
налған +згерістерге тоқталды.

Халықаралық конференция барысында БҰҰ-ның 
Бас хатшысы Антонио Гутерриш, ЮНЕСКО-ның 
Бас директоры Одри Азуле, Халықаралық паралим-
пиада комитетінің президенті Эндрю Парсонс және 
тағы басқалар с+з с+йледі.

Сонымен қатар Мәулен 1шімбаев Халықаралық 
паралимпиада комитетінің президенті Эндрю Пар-
сонспен кездесті. Тараптар паралимпиадалық спорт 
түрлерін одан әрі дамытуға қатысты +зекті мәселелерді 
талқылап, пікір алмасты. Сұхбат кезінде Сенат 
Т+рағасы Қазақстанда ерекше қажеттілігі бар адамдар-
ды қолдау мен параспортты дамыту үшін қандай 
шаралар қолға алынып жатқанын айтты.

Сонымен қатар Сенат Т+рағасы ЮНЕСКО-ның 
Бас директоры Одрэ Азулемен кездесті. Онда Алма-
тыда БҰҰ =ңірлік бюросымен жұмысты жанданды-
ру, рухани дипломатияны ілгерілету, Орнықты даму 
мақсаттарына қол жеткізу және тағы басқа к+пжоспар-
лы +зара іс-қимылды арттыру мәселелері әңгімеге 
арқау болды.

=з кезегінде Одри Азуле +зара іс-қимылды арт-
тыруға мүдделі екенін айтып, Қазақстанда жүзеге 
асырылып жатқан реформалар мен заңнамалық 
+згерістердің тиімділігін тілге тиек етті.

Айта кетейік, бүгін Қазақстан паралимпиада 
құрамасы Астана уақыты бойынша сағат 23:00-де 
Парижде +тетін XVII жазғы Паралимпиада ойында-
рының ашылу салтанатына қатысады. Дүбірлі дода 
8 қыркүйекке дейін жалғасады. Жарысқа 182 елден 
келген 4400-ге жуық спортшы қатысып жатыр. Олар 
барлығы 549 медаль жиынтығын сарапқа салады.

Қазақстан ұлттық құрамасы бұл ойындарға 
спорттың 9 түрінен 33 жолдама жеңіп алды. Нақты 
айтқанда, отандық атлеттер пара жеңіл атлетика, 
парапауэрлифтинг, паратаеквондо, пара үстел теннисі, 
паражүзу, парадзюдо, параканоэ, пара оқ ату және 
отырып ойнайтын волейболдан сынға түседі. Осы 
ретте қазақстандық парасопртшылар пара үстел 
теннисі мен пара каноэден Паралимпиадаға алғаш 
рет қатысып жатқанын айта кеткен ж+н.

СЕНАТ ТӨРАҒАСЫ 
ХАЛЫҚАРАЛЫҚ 
КОНФЕРЕНЦИЯДА СӨЗ СӨЙЛЕДІ

Мемлекет басшысының тапсырмасымен Парламент Сенатының Төрағасы, 
Қазақстан бочча федерациясының Президенті Мәулен Әшімбаев Парижде жа-
лауы желбіреген XVII жазғы Паралимпиада ойындары аясындағы іс-шараларға 
қатысты. Францияға жұмыс сапары барысында палата Спикері ЮНЕСКО-ның 
Инклюзия жөніндегі конференциясында сөз сөйледі. Сондай-ақ ЮНЕСКО-ның 
Бас директоры Одрэ Азулемен және Халықаралық паралимпиада комитетінің 
президенті Эндрю Парсонспен кездесті.

Бастауыш сыныпта білім алатын, сондай-ақ 
әлеуметтік осал топ санатындағы отбасыларда тәр-
биеленетін оқушыларды тегін ыстық тамақпен 
қамтамасыз ету ж+ніндегі Мемлекет басшысының 
тапсырмасы қалай жүзеге асырылып жатқаны тура-
лы «AMANAT»-тың Партиялық бақылау комитетінің 
кезекті отырысында с+з болды.

Бүгінде мектеп қабырғасында 1,7 млн-нан астам 
оқушы тегін тамақпен қамтылған, оның 1,4 млн-нан 
астамы – бастауыш сынып оқушылары, қалған 340 
мыңы – әлеуметтік осал топ санатындағы отбасы-
ларда тәрбиеленетін 5-11-сынып шәкірттері. Биыл 
бұл мақсатқа жергілікті бюджеттен 164 млрд теңге 
б+лініп отыр. Мектептер мен балабақшалардағы 
тамақ сапасын бракераж комиссиялары бақылайды. 
Комитет т+рағасы, Мәжіліс депутаты Павел Казан-
цев бұл жұмысқа партиялықтар да белсенді араласуға 
тиіс екенін атап +тті.

«Дұрыс тамақтану ағзаның сау әрі мықты болып 
қалыптасуы кезінде шешуші р+л атқарады. Сондай-ақ 
балалардың ақыл-ойы мен физикалық тұрғыда да-
муына ықпал етеді. Сондықтан әр бала әлеуметтік 
мәртебесі мен тұрғылықты жеріне қарамастан сапа-
лы әрі үйлесімді тамаққа қол жеткізуі керек. Бұл тек 
денсаулық сақтау мәселесі ғана емес, сонымен қатар 
әлеуметтік әділдік пен тең мүмкіндік мәселесі», – деді 
ол.

Алайда жағдайды бақылау және жақсарту бағы-
тында к+п жұмыс істеліп жатқанына қарамастан, 
жекелеген жағдайлар қоғамдық үлкен резонанс ту-
дыруда. Комитет т+рағасының орынбасары Майра 
Айсина мектеп оқушыларына мерзімі +ткен +німдер 
беріліп, ыстық тамақтың салмақ нормалары сақтал-
майтынына, тағамдардың дәмсіз екеніне қатысты 
бірқатар мысал келтірді. Баяндамада 2023 жылы 
қазанда Павлодарда мектеп асханасында 7-сынып 
оқушысы ботқадан тірі құрт тауып алғаны; 2023 жылы 
қарашада Жамбыл облысы Сарыкемер ауылындағы 
мектеп асханасында адамдар жаппай уланып, 33 
оқушы мен 2 мұғалім ауруханаға жатқызылғаны 
айтылды. Ал биыл сәуірде Алматы облысы Кемертоған 
кентінде балалар жаппай іш ауыруына шағымданып, 
мектеп асханасынан мерзімі +ткен +німдер анықтал-
ды; Ақмола облысы Зеренді ауылында асхананың 
бұрынғы қызметкерлері балалар қалған-құтқан 
азық-түлікпен тамақтандырылғанын мәлімдеді.

Бұл ретте ПБК т+рағасы жауапсыз азық-түлік 
жеткізушілеріне қатысты қабылданатын шараларды 
қатаңдату, соның ішінде оларды «қара тізімге» қосу 
және мектептерді азық-түлікпен қамтамасыз ету 
құқығынан біржола айыру қажет екенін айтты.

«Жауапсыз жеткізушілер алдымен тендерді жеңіп 
алады, содан кейін барып құжат рәсімдей бастайды. 

Бұл – мүлдем қисынсыз жағдай. Мұндай компа-
ниялар тіпті тендерге де қатыстырылмауы керек. 4 
жыл бойы шағын және орта бизнес субъектілерін 
жоспарлы тексеруге мораторий жарияланды. Алай-
да арыз-шағым түскен жағдайда тексеріс жүргізуге 
де болатын еді. Бала ауруханаға түскенше күтіп 
отырудың қажеті жоқ. Бала – ең қымбат қазынамыз. 
Сондықтан біз, партиялық бақылау комитеті, осы 
мәселелерге жан-жақты назар аударуымыз керек», 
– деді Павел Казанцев.

Комитет мүшесі, Сенат депутаты Нұрт+ре Жүсіп 
бүгінде мектеп асханаларында тәтті тағамдарды, 
алкогольдік және энергетикалық сусындарды, фаст-
фуд және осыларға ұқсас +зге де +німдерді сатуға 
тыйым салынғанына назар аударды. Алайда білім 
ошағының іргесіндегі дүкендерде, әсіресе ауылдық 
жерлерде, бұл +німдердің барлығы сатылымда бар. 
Кейбір балалардың асханаларда тамақ ішпеуінің бір 
себебі – осы. Осыған байланысты, депутат білім 
ошақтары жанында зиянды тағамдарды сатуға шек-
теу қоюды, сондай-ақ қолданыстағы мектеп мәзірін 
қайта қарауды ұсынды.

Бұған жауап ретінде Оқу-ағарту вице-министрі 
Еділ Оспан мектеп қабырғаларында балаларды дұрыс 
тамақтану мәдениетіне, дастарқан басында дұрыс 
тамақтануға және тағам таңдай білуге баулу жұ-
мыстары басталғанын жеткізді. Қазақ ұлттық тағамда-
рына келетін болсақ, бұл жұмыс Астана мен Алма-
тыдағы бірнеше мектептің асханасында пилоттық 
режимде қолға алдынды.  Бүгінде Оқу-ағарту мини-
стрлігі Ұлттық тамақтану академиясымен бірлесіп, 
осы мәселені пысықтауда екенін айтты. 

=з кезегінде, комитет мүшесі, Мәжіліс депутаты 
Екатерина Смышляева МЖ1 тетігінің тиімділігіне 
және жеке тамақ жеткізушілерді тарту жұмысына 
талдау жүргізуді ұсынды.

Отырыс қорытындысы бойынша ПБК мүшелері 
мектептердегі тамақ сапасын жақсарту үшін бақылау 
және мониторинг жүргізудің жаңа тетіктерін енгізу 
бойынша орталық және жергілікті уәкілетті мемле-
кеттік органдардың атына жолданатын бірқатар 
ұсыным қабылдады. Атап айтқанда, мектептегі та-
мақтың ұлттық стандарттарын әзірлеу, +ндіруден 
бастап мектепке жеткізуге дейінгі барлық кезеңінде 
+німнің қауіпсіздігі мен сапасын қамтамасыз ету 
жүйесін енгізу қажет.

Сонымен қатар комитет кәсіби диетологтер мен 
нутрициологтарды тарта отырып, мектеп асханала-
ры қызметкерлерінің біліктілігін арттыруды талап 
етті. Сондай-ақ партиялықтар мектеп асханаларына 
азық-түлік сатып алу процесін мемлекеттік сатып 
алу туралы заң аясында реттеуді қайтару мүмкіндігін 
қарастыруды ұсынды.

Б.ҚАБАЙ

«AMANAT»: МЕКТЕПТЕГІ 
ТАМАҚ САПАСЫНА 
БАҚЫЛАУ КҮШЕЙЕДІ

Жаңа оқу жылы қарсаңында «AMANAT» партиясының мүшелері мектеп 
оқушыларын тамақтандыру жүйесі қаншалықты сапалы жұмыс істейтінін зер-
делеп, болған олқылықтар мен оларды жою жөніндегі нақты шараларды 
талқылады. 

Салтанатты шарада фракция мүшелері 
«к+гілдір отын» игілігіне кенелген тұрғын-
дарды құттықтап, партияның сайлауалды 
бағдарламасында елді мекендерді дамытуға 
бағытталған ауықымды жобалармен та-
ныстырып +тті.

«AMANAT» партиясының 2023-2027 
жылдарға арналған «Халықпен бірге!» сай-
лауалды бағдарламасында елді мекендерді 
газдандыру, жарықтандыру,  таза ауызсу, 
сапалы жолмен қамтамасыз ету үшін нақты 
жоспарлар жасалынған. Елдің игілігіне 
бағытталған әрбір жобаның сапасы мен 
уақытылы пайдалануға берілуі ерекше на-
зарда. Біздер +ңірдегі сапарымызда осы 

айтылған уәделердің орындалуын бақылап 
жүрміз. Бүгінгі жұмыстар жергілікті билікпен 
бірлесе атқарылған істердің нәтижесі», – деді 
Мархабат Жайымбетов +з с+зінде.

Облыс әкімі Сыр +ңірін дамытуда ауқым-
ды жобалар жүзеге асырылып жатқанын атап 
+тті. «Екі жыл бұрын облыс бюджеті 364 
млрд теңге болса, бүгінде 733 млрд теңгені 
құрайды, яғни 101,4% +сім бар. Бұл қаражат 
аймақтағы ең +зекті мәселелерді шешуге, 
тұрғындардың +мір сүру сапасын арттыруға 
және ауқымды инфрақұрылымдық жобаларға 
жұмсалуда. Биыл 11 елді мекенді газданды-
ру бойынша 30 млрд теңгенің 20 жобасы 
жүзеге асырылуда. Нәтижесінде, газбен 

қамту к+рсеткіші 78%-ға жетеді. Облыс 
халқының 98,4%-ы орталықтандырылған 
ауызсумен қамтылған. Осы уақытта 5 млрд 
300 млн теңгенің 13 жобасы қарқын алды. 
Аймақта 43 млрд 300 млн теңгеге 300 шақы-
рымнан астам автомобиль жолы ж+ндеуден 
+теді. Осылайша, жақсы жағдайдағы жолдар 
үлесі 92%-дан аспақ», – деді аймақ басшы-
сы Нұрлыбек Нәлібаев. 

Сонымен қатар фракция мүшелері Қар-
мақшы ауданында «AMANAT» партиясының 
сайлауалды бағдарламасы аясында әлеумет-
тік осал топтағы отбасылар үшін сатып 
алынған 50 пәтердің кілтін табыстады. 
Пәтер кілтін алғандар арасында к+пбалалы, 
толық емес отбасылар, жетім, ата-анасының 
қамқорлығынсыз қалған балалар, Ауған 
соғысының ардагері, І-ІІ топ мүгедегі және 
+зге де әлеуметтік топ +кілдері бар.

Айта кетейік, +ңірде соңғы екі жылда 4 
мыңға жуық пәтер табысталып, 17 мың 
тұрғынның баспана мәселесі шешілді. Биыл 
тұрғын үй құрылысына және дайын пәтер-
лер сатып алуға 34,1 млрд теңге б+лінген. 
Бұл арқылы 2,5 мыңнан астам пәтерді пай-
далануға беруге мүмкіндік жасалмақ. Жыл 
басынан бері 600-ден астам отбасы қо-
ныстойын тойлады.

Берік БЕК 

СЫР ӨҢІРІ АУЫЛДАРЫ 
ГАЗҒА ҚОСЫЛДЫ

Сыр өңіріне жұмыс сапарымен барған Парламент Мә жілісі-
нің депутаттары, «AMANAT» партиясы депутаттық фракция мү-
шелері Мархабат Жайымбетов пен Мұрат Ергешбаев аймақ 
басшысы Нұрлыбек Нәлібаевпен бірге өңірге қарасты «Төретам» 
кенті мен «Ақай» ауылын табиғи газға қосу салтанатты шарасы-
на қатысты.
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(Басы 1-бетте)

Жаңарған Ата Заң республиканың 
бүкіл саяси жүйесін қайта жүктеу про-
цесін іске қосты. Оны халық жалпыұлт-
тық референдумда қабылдады. 2022 
жылғы 5 маусымда #ткен республика-
лық референдумда қоғам талқысына 
шығарылды: бюллетенде «2022 жылғы 
6 мамырда бұқаралық ақпарат құрал-
дарында жарияланған «Қазақстан 
Республикасының Конституциясына 
#згерістер мен толықтырулар енгізу 
туралы» ҚР Заңының жобасында баян-
далған ҚР Конституциясына #згеріс тер 
мен толықтыруларды қабылдайсыз 
ба?» деген тұжырымдамалық сауал 
қойылды. Референдумға қатысқан 
сайлаушылардың 77,18%-ы оны жақтап 
дауыс берді. 

Президент жанындағы Қазақстан-
ның стратегиялық зерттеулер инсти-
тутының бас сарапшысы 3лішер Тас-
тенов Үкімет пен Парламент депут аттары 
конституциялық түзетулерге #мірге 
жолдама беретін, заңдық тұғырын 
түзетін тиісті заңдарды, норматив тік-
құқықтық актілерді барынша тез әзір-
леп, қысқа мерзімде қабылдай алғанын 
айтады. 

– Олардың алғашқы тобы VII шақы-
рылымдағы Парламент Мәжілісіне 
2022 жылғы қыркүйекте енгізілді. Бұл 
заңдарды сол кездегі депутаттық кор-
пус мұқият әрі жан-жақты қарап, пы-
с ықтап, жылдам-ақ қабылдады. Консти-
ту циялық реформа жаңа, үлкен 
эл ек торалды циклге қозғау салды. Ол 
2022 жылғы 20 қарашада Қазақстан 
Президентінің кезектен тыс сайлауынан 
басталды. Ізінше, 2023 жылғы 19 наурыз-
да Мәжіліс депутаттары мен барлық 
деңгейдегі мәслихаттардың мерзімінен 
бұрынғы сайлаулары #тті. Содан соң 
Сенат құрамы да айтарлықтай жаңар-
ды. Ауыл, кент, шағын қала тұрғында-
ры #з әкімдерін тікелей #здері сайлап 
жатыр, – дейді сарапшы. 

2023 жылғы 5 қарашада аудандар 
мен облыстық маңызы бар қалалардың 
әкімдерін сайлаудың пилоттық жоба-
сы жүзеге асырылды. Ал 2025 жылдан 
аудан-қала әкімдері жаппай, тұрақты 
негізде сайлана бастайды. 3.Тастенов-
тің пайымдауынша, бұл реформалар 
елдің саяси #мірін либерализациялауға, 
жүйенің жаңа теңгерімін орнықтыруға, 
жаңа саяси мәдениетті қалыптастыруға 
бағытталған.

ЖАҢАРҒАН КОНСТИТУЦИЯ 
ДАМУДЫ ЖАНДАНДЫРДЫ

Конституциялық реформа мен 
соның аясында жаңарған Ата Заң, 
сондай-ақ қолға алынған саяси жаңғы-
ру іс-шаралары тарихи бетбұрыстарға 
жол ашты. Қазақстанда Президент 

Қасым-Жомарт Тоқаев айтқандай, 
жаңа мемлекеттік моделді, мемлекет 
пен қоғамның #зара іс-қимылының 
жаңа форматын құру басталды.  

Біріншіден, Конституцияны #згер-
ту арқылы мемлекет басқарудың су-
перпрезиденттік үлгісінен – мықты 
Парламенті, есеп беретін Үкіметі бар 
президенттік республикаға к#шті. 
«Мықты Парламент» қағидаты аясын-
да депутаттық корпусқа айтарлықтай 
құқық пен құзырет берілді. 

Жаңарған Конституцияның 42-ба-
бының 5-тармағында: «Бір адам бір 
реттен артық Республика Президенті 

болып сайлана алмайды» деп қысқа-
нұсқа жазылды. Президент жақын 
туыстарына саяси мемлекеттік қыз-
метші болуға және квазимемлекеттік 
секторда басшылық лауазымдарды 
иеленуге заң жүзінде тыйым салды. Ол 
қоғам тарапынан да қызу қолдау тапты. 
Себебі бұған дейін мемлекеттегі ең 
жоғары лауазымды тұлғаның қолында 
барлық #кілеттіктің шоғырлануы оған 
жақын тұлғалар мен қаржылық-оли-
гархиялық топтардың ықпалын орын-
сыз күшейткені белгілі. Бұған ендігіде 
жол берілмеуге тиіс.

САЯСИ ЖАҢҒЫРУДЫҢ 
ИГІЛІГІ К�П

 Тағы бір даусыз жетістік. Кеңес 
заманынан қалған дәстүрмен жеке 
басқа табыну, тұлға культін дәріптеу 
тоқтатылып, «Тұңғыш Президенттің 
айрықша мәртебесін» бекітетін норма 
атаулы Ата Заңнан тегіс алып тасталды. 
Осылайша, «заң алдында барлығы тең» 
қағидатының үстем болуына маңызды 
қадам жасалды.   

46-баптағы «Қазақстанның Тұңғыш 
Президентінің статусы мен #кілеттік-
тері Конституциямен және конститу-
циялық заңдармен айқындалады» деп 
келетін тармақ та алып тасталды. С#й-
тіп, «Тұңғыш Президент», «Елбасы» 
деген мәртебелер жойылды. Бірқатар 
дамыған елдің тәжірибесі бойынша 
Конституцияда «экс-президенттер» 
деген мәртебе ғана қалды. 

Үшіншіден, конституциялық ре-
форма аясында Парламенттің, соның 

ішінде Мәжілістің р#лі мен құзыры 
күрт күшейтілді. 2023 жылдан бастап 
Мәжіліс жаңа сайлау жүйесімен, яғни 
партиялардың тізімі және бірмандатты 
округтер арқылы жасақтала бастады. 

VIII шақырылымдағы Парламент 
Мәжілісінің сайлауы 2023 жылғы 19 
наурызда #тті. Сайлау аралас жүйе – 
біртұтас жалпыұлттық сайлау округінің 
аумағы бойынша пропорционалды 
#кілдік ету жүйесі бойынша, сондай-ақ 
бірмандатты аумақтық сайлау округтері 
бойынша #ткізілді. Сайлау қорытын-
дысында, 69 депутат – партиялық тізім 
бойынша 6 саяси партиядан, тағы 29 
депутат – бірмандатты аумақтық сай-

соғыс уақытында аса ауыр қылмыстар-
ды жасағандарды #лім жазасына кесу-
ге жол беретін. 2022 жылғы конституция-
лық реформа аясында #лім жазасынан 
Қазақстан толығымен бас тартты. 
Жаң ғырған Ата Заңның 15-бабының 
2-тармағында енді: «Ешкімнің #з бетін-
ше адам #мірін қиюға хақысы жоқ. 
Hлім жазасына тыйым салынады» деп 
жазылған. 

Бесіншіден, Қасым-Жомарт 
Тоқаев сонау 1995 жылы қызметін тоқ-
татқан Конституциялық Сотты қал пына 
келтіру бастамасын к#терді. Консти-
туцияға енгізілген түзетулердің бір тобы 
да соған қатысты болды. Кейбіреуге 
1995 жылдан бері болған к#збояушы 
құрылым «Конституциялық кеңестің» 
аты ғана #згергендей к#рінуі мүмкін, 
бірақ Президент айтқандай, шын 
мәнінде, оның заты түбегейлі #згерді. 
Конституциялық Сот шешімдерінің 
күшін ешкім жоя алмайды. Оның 
шешімдеріне бірде-бір мемлекеттік 
органның, тіпті Президенттің де қарсы 
шағым келтіруге құқығы жоқ. 

Ата Заңға енгізілуі мүмкін кез кел-
ген #згеріс пен толықтыру Конститу-
циялық Соттың оң қорытындысы 
болса ғана республикалық референдумға 
не Парламенттің қарауына шығарыла-
ды. Конституциялық Сотта 8 жыл 
қызмет ететін 11 судья бар, оның алта-
уын, яғни к#пшілігін, Президент емес, 
Парламент тағайындайды. Т#рағасын 
Президент тағайындағанымен, міндет-
ті түрде Сенаттың келісімі қажет. Ата 
Заңның үстемдігін қамтамасыз ететін, 
конституциялық бақылауды жүзеге 
асыратын осы жоғары орган 2023 жылғы 
1 қаңтарда жұмысқа кірісті. 

Конституциялық реформа аясында 
Есеп комитеті таратылып, орнына 
Жоғары аудиторлық палата құрылды. 
Елдің идеологиясын айқындайтын 
Мемлекеттік хатшы лауазымы орнына 
Мемлекеттік кеңесші лауазымы ен-
гізілді. Адам құқықтары ж#ніндегі уәкіл 
(омбудсмен) конституциялық мәртебесі 
бар органға айналды. 

Конституциялық Сот судьясы, заң 
ғылымдарының докторы  Сергей Удар-
цевтің пайымдауынша, 2022 жылдан 
бері жүрген жаңғырулар бірнеше бағыт-
та #рбіді.

«Конституциялық #згерістер, саяси 
жаңарулар елді демократиялық дамы-
туға, суперпрезиденттік республикадан 
ықпалды Парламенті бар президенттік 
басқаруға к#шуге, азаматтардың 
құқықтарын қорғау тетіктерін нығайтуға 
бағытталды. Парламенттің мәртебесі 
мен р#лі артып, билікті демонополи-
зациялауға қадам жасалды. Басқару 
формасының түзетілуі әлеуметтік на-
разылықты азайтуға, халықтың билік-
ке деген сенімін қалпына келтіруге, 
ұлттық табыстың анағұрлым әділетті 
б#лінуін қамтамасыз етуге жол ашты», –  
деді заңгер. 

Бірқатар сарапшының санауынша, 
кейінгі екі жарым жылдай уақыт ішінде 

Айхан ШӘРІП

лау округтері бойынша сайланды. Қа-
зі р гі Мәжілісте партиялық тізім бо йынша 
«AMANAT» партиясынан – 40 депутат, 
«Ауылда» – 8, «Respublica»-дан – 6, 
«Ақ жолдан» – 6, Қазақстан халық 
партиясынан – 5, Жалпыұлттық соци-
ал-демократиялық партиядан 4 депутат 
жұмыс істейді. 

Т#ртіншіден, бұған дейін Конститу-
ция адамдардың қазасына соқтырған 
террористік қылмыстарды, сондай-ақ 

«Конституциялық �згерістер, саяси 
жаңарулар елді демократиялық дамытуға, 

суперпрезиденттік республикадан ықпалды 
Парламенті бар президенттік басқаруға 

к�шуге, азаматтардың құқықтарын қорғау 
тетіктерін нығайтуға бағытталды.

АТА ЗАҢ
АШҚАН КЕҢ ТЫНЫС
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саяси жаңғырулар және басқа да рефор-
малар #мірге жолдама алуы үшін 40 
шақты заң қабылданған екен. Қазақстан 
2022 жылғы конституциялық реформа 
арқылы демократиялану жолымен 
әлеуметтік шиеленісті т#мендетудің, 
халық бірлігін арттырудың, қоғамды 
дамытудың т#л үлгісін паш етті. Бұл 
саясаттың мол әлеуеті әлі де зор және 
оны толыққанды жүзеге асыруға бағдар-
ланған жұмыстар жалғасып жатыр.

ҚҰҚЫҚТЫҚ САУАТ АЗАМАТТЫҚ 
БЕЛСЕНДІЛІКТІ АРТТЫРАДЫ

Құқықтық мәселелерді талқылау үшін 
үкіметтік емес ұйымдардың #кілдері мен 
қаланың белсенді азаматтары жиналды. 
Кеңесшілер ретінде 3ділет департаментінің 
мамандары, қазіргі адвокаттар, нотариустар, 
заңгерлер, сарапшылар с#з с#йледі.

«ҮЕҰ мен елорда азаматтары үшін Ашық 
есік күнін бірінші рет ұйымдастырып оты-

рмыз. Бүгін барлық #ңірде бір мезгілде 
құқықтық мәселелер бойынша Ашық есік 
күні #туде. Нотариустардың, адвокаттардың 
кеңестерінің ақысын т#леуге бәрінің қал-
тасы к#тере бермейді. 3сіресе, отбасын 
б#лу немесе біріктіру, мұра, жәрдемақы 
т#леу, шоттарды бұғаттау сияқты және басқа 
да маңызды мәселелер бойынша жүгінеді. 
Сондықтан бүгінгі іс-шара тұрғындарға #з 
құқықтары туралы к#бірек білуге к#мекте-
седі. Құқықтық сауатсыздық азаматтық 
белсенділікті т#мендетеді. Адамдар #з 
құқықтарын білетін болса, олар #з қалала-
рына, ауданына, ауылына бір нәрсе жасауға 

мүмкіндігі болады», – деді қаланың Аза-
маттық бастамалар орталығының басшысы, 
Астана қаласы ҮЕҰ альянсының президенті 
Махаббат Еспенова.

Елорданың белсенді тұрғындары са-
рапшылармен бірлесіп, #зекті құқықтық 
мәселелерді талқылады. Сондай-ақ ұсы-
ныстармен алмасты. Қатысушылар #здерін 
қызықтырған сұрақтарын қойып, кәсіби 
к#мек алды.

«3ртүрлі бағытта к#птеген проблема 
бар – заңды, нотариаттық, сот. Бүгінгі алаң 
азаматтарға к#мек к#рсету үшін берілген. 
Адамдар кері байланыс, пайдалы ақпарат 

және к#мек алады. Мұндай Ашық есік 
күндерін мамандарға #з бетінше жүгінуге 
мүмкіндігі жоқ тұрғындар үшін #ткізу аса 
маңызды», – деп атап #тті Астана қаласы-
ның Адвокаттар алқасының мүшесі Арнұр 
Чегибаев.

Іс-шара «Адал азамат – белсенді қоғам» 
азаматтық қоғамды дамыту ұлттық орта-
лығының қызметін ұйымдастыру» жобасы 
аясында #тті. Ұйымдастырушылардың 
айтуынша, Ашық есік күндерін тұрақты 
түрде #ткізу жоспарлануда.

Қазақстанның Азаматтық Альянсы 
Конституция күні қарсаңында Ашық 
есік күнін ұйымдастырып, елорда тұр-
ғындары үшін құқықтық кеңестер өт-
кізді.
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БАҒДАР

Соңғы жыл дары 
елден жастар үдере к�шіп, 

ауылдарда қа рия лар ғана қал-
ды. «Ка тон қарағай қартайып 

барады» деп БАҚ беттерінде де 
жиі мақалалар жарық к� ріп 

жата  ды. Сол елдегі ағайынның 
ақ жарылқап, қуана   тын күні 
алыс емес. Елі   міздегі ең ұзын 

к�пірдің құрылысы аяқ   талуға 
таяп қалды. К�пірді сән-сал-

танатымен аша тын күнге 
тезірек жетейік.

–Ұлықбек Шабданұлы, Күршім, 
Зайсан, Катонқарағай аудандары тұр-
ғындарына жарты ғасырдан бері арман 
болған Қазақстандағы ең ұзын к�пір құ-
ры лысының басталуына себепкер болға-
ныңызды білеміз. Тіпті, бірнеше рет депу-
таттық сауал к�тергеніңізден де ха   бар-
      д   ар мыз. Бұл аудан тұрғындарының ең 
үлкен арма ны, аманаты еді. Сол арман 
болған к�пір аяқта  луға да жақын. К�пір 
бітсе, үш бірдей ауданда шешілетін ма-
ңыз ды мәселе не деп ойлайсыз?

– Біз бұл к	пір бойынша дабыл 
қағып, Мә жіліс мінберінде жиі мәселе 
к	терген едік. Үкі метке жолдаған депу-
таттық сауалымда да бұл мәселеге ерек-
ше екпін берген едім. Ес теріңізде болса, 
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Бұқ -
тырма су қоймасының үстінен к	пір 
салуға тікелей тапсырма берді. Бұл к	пір 
Ертіс 	зенінің арғы жағында орналасқан 
бес шекаралық ауданда тұратын: Күр-
шім, Ка тонқарағай, Марқак	л, Зайсан, 
Тарбағатай халқының 	мір бойғы ар-
маны екені белгілі.

Депутаттық сауалда бұл халыққа 
аса ма ңызды, қажетті, күрделі құрылыс 
нысанын Үкі мет тарапынан ерекше 
ба қылауға алынбаса, Президенттің 
тап сыр масы ондаған жылға созы   лып 
кете тінін айтып, дабыл қаққанбыз. 
Егер бұл құры лыс бітпесе, шекаралық 
бес ау данда тұратын халықтың қалмауы 
да мүмкін екенін еске салған едік. Ше-
ка ралық аймақ тармен қарым-қатынас 
жасау оңай емес. Ка тон қарағай, Мар-
қак	л, Зайсан, Тарбағатай, Күршім 
елден шет, тысқары жатқан аймақтар. 
Ол жаққа қаты  нау да оңай емес. Соңғы 
жыл дары елден жастар үдере к	шіп, 
ауыл дарда қа рия лар ғана қалды. «Ка-
тон қарағай қартайып барады» деп БАҚ 
беттерінде де жиі мақалалар жарық к	-
ріп жата  ды. Сол елдегі ағайынның ақ-
жарылқап, қуана   тын күні алыс емес. 
Елі   міздегі ең ұзын к	пірдің құрылысы 
аяқ   талуға таяп қалды. К	пірді сән-сал-
танатымен аша тын күнге тезірек же-
тейік. 

Одан б	лек, бір жыл бұрын қыркүйек 
айында вице-премьер Роман Склярдың 
атына депутаттық сауал жолдап, сыртқы 
сауданың транзиттік әлеуетін дамыту 
үшін жаңа к	лік бағыттарын салу мә-
селесінің маңызды екенін де айтқан 
едік. Расында, Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың былтырғы 
Жолдауында елі міз дің географиялық 
орналасуын 	з артық шылығымызға ай-
налдыру керек екені ай  тылды. 

Шығыс Қазақстан облысынан 
депутат ре   тінде 	зен кеме қатынасын 
қалпына кел   тіруді, Қытай Халық Рес-
публикасының Қара Ертісінен Ертіс пен 
Обь бойымен Обь шыға нағына дейін 
және бүкіл Сібір аймағы Сол түстік Мұз-
ды мұ  хит қа дейінгі ескі су жолын қосу 
қажет еке   нін айтқан едім. Бұған біраз 
уақыт бұрын Ново-Шүл бі ГЭС-інің 
аяқталмаған шлюз б	лігі кедергі кел-
тірген болатын. Бүгінде шлюз б	лімі 
пай далануға беріліп, жұмыс істеп тұр, 
	зен кемелерінің 	туі не еш кедергі жоқ. 
Прис    тан дардың, айлақ тар   дың жа ғалау 
құрылыс   тарының инфра құры лымы 
сақталған. 

Ал Ертіс су айдынында орналасқан 
	ңір лерді дамытуға келетін болсақ, бұл 
Шығыс Қазақстан, Абай және Павлодар 
облыстары үшін 	те үлкен перспектива 
болмақ.

Семей қаласындағы теңіз мектебін 
және Прибрежное кентіндегі кеме ж	н-
деу зауытын қалпына келтіру орын ды деп 
есептейміз. Бұл дегеніміз – жұ мыс 
орындары мен жергілікті мамандар. Қол-
 да бар кемелерді де ретке кел тіру ке рек. 
Батыс Қазақстан облысының Орал кеме 
жасау зауытында заманауи 	зен кемелерін 
жасау. Ресейде кемелерге тапсырыс беру 
және жүк ағынын к	 бейту. 

Су арқылы тасымалданатын жүк-
тердің ті зімі шектелмейтінін бәрі біледі. 
Бұл ауыл шаруашылығы 	німдері, құ-
рылыс материал дары, металлургиялық 
	німдер, халық тұты натын тауарлар 
және т.б.

Шы�ыста�ы алты ауданны� игілігіне айналатын еліміздегі е� �зын к�пірді� ая�талуына да 
к�п уа�ыт �ал�ан жо�. «К�пір салынса» деген шекаралас ай ма�та�ы а�айынны� к�птен к�ткен 
арманы еді. Б�л к�пір – тіршілікті �айнатып, �а�ырап �ал�ан ауылдар�а жан бітіруге сеп 
болатын алып ��рылыс екені даусыз. Ендеше к�пір бітсе, шекарада жетімсіреп �ал�ан 
айма�тар�а ел �айта орала ма? Ж�сіпбек Аймауытов «Алтай – жерді� ж�ма�ы! Алтайда бол�ан 
адамда арман жо�» деп суреттеген с�лу таби�атты�  келешегі кемел бола ма деген сауалды 
Мәжіліс депутаты, «AMANAT» пар тиясы фракциясыны� м�шесі -лы�бек Т�машиновке �ойды�.

-лы�бек Т-МАШИНОВ, 
Мәжіліс депутаты:

БҰЛ КӨПІР –БҰЛ КӨПІР –
НӨПІР СӨЗДІҢ ЕМЕС, НӨПІР СӨЗДІҢ ЕМЕС, 
ІСТІҢ КӨРІНІСІІСТІҢ КӨРІНІСІ

–Шекара маңындағы аудандар тұр-
ғындарын алаңдатқан мәселе к�п: ауыл 
қартайып барады, мектептер жабылып 
жатыр. Миграция үде рісін тоқтату үшін 
к�пірдің айтарлықтай жеңіл дігі бола ма?

– ?рине, қазақ «үмітсіз тек шайтан» 
ғана дейді. «Бұқтырма су қоймасының 
үстінен к	пір салынады» дегенге к	п 
адам сенген жоқ. «Аты шулы Кеңес 
уақытында тұрғызылмаған к	пір енді 
болмайды-ау» деп күдер үзген еді халық. 
Сол себепті де жаппай шекаралық ау-
дандардан к	шу басталды. Жайнап 
тұрған ауылдар құлазып, адам сенгісіз 
күйге түсті. Ке  зіндегі жер жәннаты Мар-
қак	л 	лкесі жетім  сіреп, қаңырап бос 
қалды. ?р сайы мал түлікке толы Алтай 
бос сабадай қалыпқа түсті. Елдің құла-
зыған к	ңілін алғашқы сапарын шығыс 
елінен бастаған Пре зидент Қасым-
Жомарт Тоқаев к	теріп кетті. Сол жолы 
Мем   лекет басшысы «к	пір са   лына ды» 
деп арғы жағада отырған елге уәде бер-
ген. Сол к	пір аяқталуға аз қалды. Бұл 
к	 пір – Қа зақ  стандағы ең ұзын, ең күр-
делі құрылыс. Ал ғаш бастаған кезде 
жан-  жақтан мамандарды жи нап, жо-
басын зерттеп, қобалжығанымыз рас 
еді. Тіпті, кү мән да болды. К	пірді сала 
алмай, ел-жұртқа таба боламыз ба деген 
қауіп басым болғаны рас. Бірақ «к	з – 
қорқақ, қол – батыр» де ген – осы. 
Ұзын дығы 1 316 метр, тек қана теңіз үс-
тін де, екі жағадағы жақтауын қосқанда – 
1 500 метр. Оған қоса, 20 шақырым жаңа 
жолы бар. Міне, осы жұмыстар қазір 
аяқталу саты сында. Ертістің ар жағында 
отырған алты ау дан тұрғындарының 
қуанышында шек жоқ. Бүгінгі күні 
облыс орталығына Тарбағатай, Зайсан, 
Марқак	л, Күршім тұрғындары Ертістен 
	ту үшін паром арқылы қатынас жа-
сайды. Gте қолайсыз жағдай. К	пір 
аяқталған соң он бес минутта 	те шыға-
ды. Иә, игіліктің ерте кеші жоқ, с	зде 
тұру, ол біздің Прези ден тіміздің ел дің 
алдына қойған мақсаты, талабы. Бұл 

аймақтарды дамытудың нақты шара-
ларын қарастыру тиіс» деп атап 	тті. 

Біз үнемі Мәжіліс мінберінде ше-
каралық аудандардың әлеуметтік-эко-
номикалық мәсе лелерін жүйелі шешу 
керек деп жиі мәселе к	теріп жүрміз. 
Осыған орай, шекара лық ай мақтарға 
халықты тұрақтандыру, ынта ландыру 
есебінде еңбек етіп жүрген азаматтар 
мен аза матшалардың жалақысына ау-
дандық 1,5 деген қосымша коэффи-
циент қосу маңызды. 

Аталған адамдардың еңбек 	тілінің 
1 жылы 1,5 болып саналуын да қарастыру 
қажет. Тек осындай шаралардың арқа-
сында ғана ауыл дарға жетіспей тұрған – 
дәрігер, ұстаз, мал дәрі герлері, агроном, 
орманшы тағы да басқа жас маман дар-
дың сол аймақтарда тұрақ  тануына сти-
мул жасауға болады. Осы мәселені жедел 
шешудің тетіктері қажет екенін айтқан 
едік. Үкімет бұл сауа лымызға: «Үкіметтің 
2023 жылғы 28 нау рыздағы №270 қау-
лысымен Қазақстан Респуб ликасының 
Ауылдық аумақ тарын дамы    тудың 2023-

ретінде Үкіметке ұсыныс жасаған едім. 
Шека ралық, қияндағы аудандарда тұра-
тын мамандарға аудандық 1,5 деген 
коэф фи циент қолданса, ол сондай үл-
кен сома емес, ше кара лық аудандарды 
есепке алып, қанша халық жұ мыс 
істейтінін са нап к	рсе, к	п адам да шы-
ға қоймайды, ол де ге німіз – дә рігерлер, 
мұғалімдер, ветеринарлар, агрономдар, 
осын дай кәсіптерге ын таландырып, 
қосымша жа лақы та ғайындалғанда ауыл 
адамда рына үл кен ынталандыру болушы 
еді. Зейнет кер лікке к	  мек ретінде шал-
ғайдағы мамандарға бір жыл стажын бір 
жарым жыл ретінде санаса, бұл ма-
мандардың тұрақтануына үлкен к	мек 
болар еді. Жастар үлкен қалаларға сан-
далмай, 	з ата     мекенінде, шекараның 
ма ңа йын да отырған қал    пы отыра 
беретін еді. Осы мәселені қан шама 
к	терсем де Үкімет тара пынан екіұшты 
жауап қана келеді, білмедім, әлде 
түсінбей ме, әлде түсін гілері келмей ме? 
Қаншама қаражат су дай сіңіп, керек 
емес бағдарламаларға ша шылып ке тіп 

шертетін арнайы QR код жасау керек 
секілді. Музей, мұра жайларға аса қажет 
дүние. Бұл тұрғыда не істеген абзал?

– «Суға кеткен тал қармайды» дейді, 
әр ел дің 	з азаматтары бар. Біздің Ка-
тонқарағай ауданында үлкен, саналы, 
к	пті к	рген, жазу шы ағаларымыздан 
тә лім алған бір топ сол ауданның тума-
лары жағдайды байқап, елімізге шамамыз 
келгенше қол ұшын берейік деп аудандық 
қор құрып, 	з қалталарынан к	мек 
ұйым дастырды. Бұл жерде барлық аза-
маттың атын атап, түсін түстемей-ақ 
қояйын, бірақ ішіндегі серкесі Се рік То-
лықбаев деген бауы рымыз ауданның үш 
мек тебін зияткерлік мектептермен ұш-
тастырып, ауыл балаларына заманауи 
білім беруді ұйым дастырды, бүгінде сол 
оқушылар нәтижесін к	р се туде. Аз амат-
тар к	птеген істің басы-қа сында жүріп, 
еліміздің тозып кетпеуіне ықпал жасады. 
Осы қор к	п теген істің алғы шебінде жүр. 
Пре зи дент Жар лығымен аудандар қайта 
құрылғанда алғашқы ұйымдастыру 
кезінде үлкен к	мек бол ды, басқа ау-

кел сек, жасыра ры жоқ, қазіргі жұ мыс 
іс т еп жүрген мамандар орта жас тан 
асып кет кен азаматтар... Енді жас тар 
қай та оралса, жа бы    лып қалған ауылдар 
қайта жаңғырып, елдің бойына қан 
жүгірер еді. 

–Катонқарағай ауданынан елге та-
нымал зия лы азаматтар к�п шықты. 
Шыңғыстайда ке зінде Алаштың танымал 
қайраткері 0бдікәрім болыс  тың мектебі 
болғаны белгілі. Қазір ол мек теп мұра-
жайға айналды. Шыңғыстайға бара-
тындар Оралхан Б�кейдің музей-үйін 
іздейді. Қалихан Ысқақ, Дидахмет 0шім-
ханұлы да Ка тон қарағай тумасы. Одан 
б�лек, қаншама зия лымыз бар. Оралхан 
Б�кей музей-үйін сатып алуға сіздің үле-
сіңіз тигенін естіп жатырмыз. Ка   тонға 
турис  тер жиі баратын болды. Туризмді 
к�теру үшін тұлғалардың �мірінен сыр 

жатыр. Қазіргі ғаламдағы жағдай бәрі-
мізге белгілі, егер шека рамыз халық сыз 
қалса, к	з аларт қан к	ршілер аз ба, 
кей  де неге соны ой ла маймыз? Ащы 
шын дық, 	тірік бопсадан әлде қайда 
артық дер едім.

–Биылғы 1 қаңтардан бастап Ка-
тонқарағай мен Марқак�л ауданы қайта 
құрылды. «Бір кез дері аудан қайта құ рылса, 
ауылға баруға дайынб ыз» деген азаматтар 
болып еді. Ел аудан ға қайта үдере к�шті ме? 
К�штің жайы не боп жатыр?

– Алтай тауларының қойнауы кеңге 
толы, қазірдің 	зіңде к	птеген барлау 
жұмысы жүр гізіліп, зерделеніп жатыр. 
Кенді Алтайда ал тын мен күміс, мыс, 
темір, түрлі түсті метал дардың бәрі бар. 
Бүгінгі күнде 	те үлкен сұ       ра   нысқа ие 
литий де бар ол жерде, сондықтан бұл 
	л кенің болашағы 	те зор. Қазір Ертіс 
бо йымен кеме   лермен су тасымалын 
қай та жаң ғырту қолға алы нуда, сол са-
лынып жатқан к	пірдің биіктігі 20 метр-
ден жоғары су дең  гейінен. Осы жағ дай   -
лар қолға алынса, к	шіп кеткен жұрт 
елге қуана-қуана келері с	зсіз. Ауылдар 
қайта дан жан  данып, туризм дамып, эко-
но микамыз алға 	рлеуіне кәміл се немін. 
Оған себеп: биыл ғы жазда алыс жа  -
қыннан Ка тонқарағайға, Мар қак	л, 
Зайсан, Күршім ау дандарына келген 
ту ристердің саны үш есеге 	сті. Осыған 
орай елдегі мамандар тапшы     лы  ғына 

дандарға үлгі болды. ?рине, Катон  қара-
ғай – алыптар мекені, оған себеп: ай-
рықша табиғаты, жерінің қа сиеті! 
Ке ле  шекте Марқак	л мен Күр шімді, 
Катонқарағай мен Үлкен На рынды 
туризм мекеніне айналдыр сақ, жер 
жәннаты сол жерде болады, оған кәміл 
сенеміз!

– Рахман қайнарының ж�ні б�лек. 
Соңғы жылдары бұл шипалы судың жайы 
мәз емес секілді. Шипажай жабық тұрса, 
тозып, жа рам сыз болып қалмай ма?

– Рахман қайнары – иә, бұл біздің 
жаны мызға бататын жайт. Бес жыл 
болды, А. Балу шкин қарызға батып, ел-
ден кеткеніне. Сол кез ден бері елі міздің 
ең бір емге дауа, жанға жайлы ши па жайы 
қараусыз қалды. Жылдан-жылға тозып 
барады. Халықпен кезде суде к	 бі  нің 
қоятын сұрағы – осы ши пажай жа йында. 
Жуырда Рахман қай       нарын Прези дент іс 
басқармасы бас   қа руға алады деген жақ сы 
хабар есті дім. Онда 	те дұрыс болатын 
еді. Биыл жазда еліміздің 	ңір-	ңір-
лерінен келген турис тер жабық тұр ға-
нына қарамастан Рахман қай нарын 
к	ріп қайтты. ?тте ген-ай дейсің, осын -
дай қымбат бай лығымызды 	зіміздің 
қол  дана алмай жат қанымыз жанымызға 
батады. 

– 0ңгімеңізге рақмет!
0ңгімелескен 
Айна ХАСАН

2027 жылдарға ар налған Тұжы   рым -
дамасы бекітілді.

Тұжырымдаманы іске асыру ж	 -
ніндегі іс-қимыл жоспарында шекара 
маңындағы ау  мақ тарды дамыту мақ-
сатында, еңбек тап шылығы бар 	ңір-
лердің шекара маңындағы ауылдық 
округтер тұрғындарының жалақы сына 
үстем ақы енгізу бойынша іс-шара к	з-
делген. Соны мен қатар Президент ?кім-
шілігі Басшысының тапсырмасына 
сәйкес шекара маңы аумақтарын дамы-
туға бағыттал ған нақ ты шаралар к	здей 
отырып аталған тұжы рым дамаға 	зге-
рістер енгізу бойынша жұмыстар жүр-
гізілуде. Шека ралық аймақтарда еңбек 
ететін бюджет сала ларындағы қызмет-
кер лерінің еңбек 	тілінің 1 жылы 1,5 етіп 
бекіту мәселесі егжей-тегжейлі пысық-
тауды қажет етеді (Еңбекминінің пайым-
дауынша, шека ралық аймақтарда еңбек 
ететін қызметкер лердің тек сол жерде 
тұрғаны үшін еңбек 	тілінің 1 жылы 
1,5 етіп бекіту тиімсіз болып табылады). 
Аталған мәселе тұжырым даманы қайта 
қарау барысында қо сымша қаралатын 
болады» деген жауап келіпті. 

Депутат ретінде ел аралап, халықпен 
кез дес кен кезімізде осындай мәселелер 
жиі ал ды мыз дан шығады. Бұл жағдайды 
әу бастан айтып ке леміз. Сондықтан 
«AMANAT» пар  тия сының сайлауал  ды 
бағдарламасында депу  таттық сауал 

к	пір – н	пір с	здің емес, істің к	рінісі. 
Техно логиялық тұрғыдан алғанда 	те 
күрделі құрылыс болды. 28-32 метр 
тереңдікте, қатты ағыста, қыста қақаған 
аязда жұмыс істеген мамандарға зор ал-
ғыс, әрине. Біздің де қолдан келетініне 
халықтың к	зін жеткіздік. 

– Бір сауалыңызда шекаралас ай-
мақтардағы тұрғындардың әлеуметтік 
мә селесін шешу үшін ынталандыру қажет 
деген едіңіз. Жалақысын к�терсек, ауылға 
мұғалімдер мен дәрігерлер бара ма? Жал-
пы, сол сауалыңызға Үкіметтің қайыр ған 
жауабы қандай болды?

–Президент Тоқаев Парламентте 
с	йлеген с	зінде «ұлттық қауіп сізді-
гімізді нығайту ая сында шекаралық 
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– Нұрлан Амангелдіұлы, қазір Қазақстан-
да АЭС салу мәселесі қызу талқыланып 
жатыр. Күзде референдум �теді. Біздің 
пайымдауымызша, бұқара іштей кейбір 
мәселеден қауіптенетін сияқты. Ел-жұртты 
қандай мәселе үркітіп отыр?

– Меніңше, бұл мәселеде бұқараның 
санасында бірнеше бағыттағы үрей бар 
сияқты. Атом зардабын тартқан халық 
ретінде ол да орынды деп білемін. �з басым 
бұқараның іштей сескенуіне себеп болып 
отырған бірнеше оқиға бар деп ойлаймын. 
Біріншісі – Семей полигоны. Иә, 1949 
жылдан 1991 жылға дейін Семей полиго-
нының зардабын тарттық. Радиацияның 
тарттырған азабы аз емес. Екіншісі – Чер-
нобыль атом электр стансасындағы жа-
рылыс. 31 жыл 0тсе де ол оқиғаның жаң-
ғы рығы санадан 0шкен жоқ. Үшіншісі – 2011 
жылы 11 наурызда Жапонияда қатты жер 
сілкінісінен соң теңізден келген жойқын 
цунами әсерінен Фукусима-1 атом электр 
стансасында апат болды. Ол да АЭС құры-
л ысына байланысты бұқара санасында 
қорқыныштың ұялауына әсер еткен фак-
торлардың бірі. Ел ішінде радиацияның 
кесірінен дертке шалдыққандар бар. 
=сіре се, Семей 0ңірінің тұрғындары мен 
Чернобыль апатының зардабын жоюшы-
лар арасында сәулеленудің салдарынан 
сырқатқа ұшырағандар аз емес. Медиа 
Фук усимадағы жарылыс жайлы да аз жазған 
жоқ. Мұның барлығы азаматтардың сана-
сына қорқыныш болып ұялап қалды. Сол 
себепті АЭС десе 0ре түрегелетін от ан-
дастарымыз аз емес. Енді апаттардың 
себептеріне келсек, Чернобыль АЭС-ын-
дағы реакторлар бірінші буын реакторларға 
жатпайды, бірақ олар алғашқы буын 
реакторларының негізінде жасалған. 
Чернобыль АЭС-ы «РБМК-1000» типін-
дегі реакторларды қолданған. РБМК деген 
атау «реактор большой мощности каналь-
ный» дегенді білдіреді, ал 1000 дегені – бұл 
реактордың энергия шығару қуаты (мега-
ваттпен 0лшенеді). Фукусимадағы апатқа 
қуатты жер сілкінісі әсер еткенін білеміз. 
Зілзала салдарынан цунами к0терілді де, 
реакторды су басып қалды. Мамандар 
судың тереңдігі 15 метр болғанын айтады. 
Соның салдарынан реакторға барып тұрған 
электр желісі үзілді. С0йтіп, апатты жағдай-
да реакторды тоқтатуға тиіс бор діңгектерді 
іске қосатын құрылғылар істемей қалды. 
Салдарынан жарылыс болды, оны бәріміз 
білеміз. Жапондар стансада жарылыс 
болғанмен тікелей адам шығыны болған 
жоқ дейді. Ал стансадағы апатқа себеп 
болған зілзала қуаты 9 балл еді.

�з басым 2017 жылы Фукусимада 
болдым. Жапондар стансадан 50-60 шақы-
рым радиустағы жақын маңдағы елді 

біз атап 0ткен екі стансадағы жарылыс пен 
Семей полигонының зардабымен салы-
стырады. Яғни, дұрыс түсінбей қалып 
жатыр. АЭС-тер мәселесін айттық. Ал 
Семей және тағы басқа жерлердегі поли-
гондарға келсек, ол АЭС емес, кәдімгі 
ядро лық қарудың сынағы. =скери мақ-
саттағы дүние. Ол мүлдем басқа бағыт. 
Бей біт атом емес. Ал қазіргі реакторлар 
мейілінше жетілдіріліп жатыр. Құрылғы-
лардың жетілдіріліп келе жатқанына 60 
жыл дай уақыт болды. Қауіпсіздік мәселе-
сіне 0те жоғары деңгейде к0ңіл б0лінеді. 
Осы жылдар ішінде бұл технология үшін-
ші буынға к0терілді. Тіпті, ІІІ+ буын де-
генміз қауіпсіздік денгейі жоғары деп 
есеп теледі.

Қазір жаһанда 415 атом реакторы 
жұмыс істеп тұр. АҚШ-та 94 реактор, 
Францияда 56 реактор бар. Қытайда 54 
реактор болса, оған қосымша тағы 26 
реак тор салынып жатыр. Біраз жылдан 
соң Қытай АҚШ-ты басып озады. Ресей-
де 33 реактор бар. Ұлыбританияда 9 реак-

нысандары – қысқасы, бәрі электр қуатын 
пайдаланады. Елді дамытатын кез келген 
сала энергияға мұқтаж. Тіпті, қалтадағы 
смарт фонға да қуат керек. Сондықтан 
қазірден бастап қуат тапшылығын болдыр-
мау жағын ойламасақ, дамуымыз қиын. 
Ал біздегі ЖЭО-лар, балама қуат к0здері 
қажеттілікті толық 0темейді. Сондықтан 
маман ретіне АЭС салу дұрыс деп санай-
мын. 

Осы тұста АЭС салу энергияға мұқтаж-
дықты жоятын жалғыз бағыт ретінде қа-
растырылмайтынын да ескеру керек. 
АЭС-тен б0лек күн, жел, гидроэнергети-
ка бағыты да дами береді. Тіпті, жаңа 
ЖЭО-лар да салынады. Қателеспесем, 
К0кшетау, Семей мен �скеменде салынуға 
тиіс. Одан б0лек күн, жел, гидроэнерге-
тика нысандары да салына береді. �йткені 
АЭС бізге қажет энергияның барлығын 
0ндіре алмайды. Бірақ оның күн мен жел 
энергетикасынан бір артықшылығы бар. 
Ол электр қуатын 24 сағат тұрақты беріп 
тұрады. Ал күн, жел энергиясын беретін 
қондырғылар табиғатқа, яғни ауа райына 
байланысты тұрақты электр энергия бере 
алмайды. Сондықтан АЭС салу мәселесін 
дұрыс түсінген ж0н.

– )ңгімені бұқараның к�ңіліндегі күдік-
тен бастадық қой. Сондай күдіктің бірі 
мамандарға қатысты айтылып жатыр. АЭС 
құрылысына, одан кейін оны жұмыс істету-
ге маманымыз бар ма бізде?

– Қазіргі есеп-қисапқа қарасақ АЭС 
құрылысы кезінде 20 мың адам жұмыс 
істейді екен. Ал құрылыс біткен соң 2 мың 
маман қызмет етеді. Осы 2 мың адамның 
400-і ядролық физика мамандары болады. 
=у баста айтылған 20 мың адам АЭС 
құрылысы аяқталғанша он жылға жуық 
жұмыс істеп, нәпақа табатынын былай 
қойғанда, нақты атом электр стансада 
еңбек ететін 400 ядролық физика маманы 
қажет болса, оңдай мамандар бізде бар. 
�йткені біз бұл саланың мамандарын 
даярлауды бастап кеткенбіз. Қазақстанда 
4 жерде ядролық физика мамандары да-
ярланады. Астанада Л.Гумилев атындағы 
ЕҰУ-да, Алматыда әл-Фараби атындағы 
ҚазҰУ-да, �скемен мен Семейде осы сала 
маманы даярланады. Шетелден оқыған 
мамандар да бар. �з басым сол Л.Гумилев 
атындағы ЕҰУ-да қауымдастырылған 
профессор болып қызмет істеймін. Ядро-
лық физика тақырыбында ғылыми еңбек 
қорғадық. Біздің оқу орындарымыз қазірдің 
0зінде ядролық физикаға маманданған 
1200-ден астам студентті университет 
қабырғасынан түлетіп ұшырды. Одан 
б0лек, елімізде бұрыннан жұмыс істеп 
тұрған, зерттеу мақсатына арналған бір-
неше реакторда жұмыс істеп жүрген ма-
мандар бар. Алматы қаласы жанында 1957 
жылы іске қосылған реактор жұмыс істеп 
тұр. Ядролық физика институтында 1 
реактор бар. Курчатов қаласында 2 реак-
тор бар. Онда да мамандар жұмыс істеп 
жатыр. Сондықтан дәл ядролық физика 
мамандарынан тапшылық к0ре қоймаймыз. 
Қажет болса АЭС-ті салатын елмен маман 
мәселесінде қосымша келісс0з жасап, кадр 
даярлауға болады деп ойлаймын. Ал стан-
са құрылысына тартуға болатын білікті 
инженерлерден тапшылық к0рмеуге тиіспіз. 
Айталық, қазір Түркияда салынып жатқан 
Аккую АЭС-інің құрылысына 1200-ден 
астам қазақстандық маман қатысып жатыр. 
=рине, олар – ядролық физика емес, к0бі 
құрылыс саласының мамандары. Бірақ 
олар да станса құрылысы кезінде елімізге 
келіп, 0з тәжірибесін жастарға үйретуі 
мүмкін. 

– АЭС-тің Балқаш к�лі жағасындағы 
Үлкен ауылына салыну ықтималдығы да 
бұқараны алаңдатқан мәселелердің бірі ғой. 
Станса салынса Балқаштың суы тартылып 
кетеді дейтін үрей бар. АЭС реакторлары 
шынымен миллиондаған текше метр су 
пайдалана ма?

– Негізі АЭС салынатын жер ұзақ уақыт 
зерттеледі. Геофизикалық жағдайынан 
бастап, су к0зіне жақындығына дейінгі 
мәселелерді ғалымдар зерделейді. Қа-
зақстанда да «Болашақта АЭС салына 
қалса қандай 0ңір таңдалған дұрыс?» деген 
сауал ғалымдар арасында к0п талқыланған. 
Тиісті мамандар зерттеген. Ғалымдар екі 
нұсқаны таңдаған еді. Курчатов қаласы 
мен Үлкен ауылына АЭС салуға болатыны 
жайлы уәжге тоқталған. Түрлі зерттеу де 
жасалған. Оның үстіне Үлкен ауылында 
ертеректе ГРЭС (мемлекеттік аудандық 
электрстансасы) салуға даярлық жасалға-
ны бар. Бірақ КСРО ыдыраған соң, бұл 
жоба аяқсыз қалды. Оның үстіне сол 0ңір-
ден теріскей мен түстікті жалғайтын 500 
киловольттық тармақталған желі 0теді. 
«ГРЭС 500 оңтүстік» қосалқы стансасы 
бар. Бәлкім сондан да шығар электр 
желісіне жауапты мамандар Үлкен ауылын 
АЭС салуға қолайлы орындардың бірі 
ретінде атады. Ядролық физиктер елді 
мекеннің су к0зіне жақын екенін ескереміз. 
Ал халық сол 0ңірде АЭС салынса Балқаш 
тартылып қалады немесе суы ластанады 
деп қауіптенеді. Мұнда да түсінбеушілік 
бар. �йткені АЭС реакторларына жұмса-
латын судың белгілі бір м0лшері болады. 
Миллиардтаған немесе миллиондаған 
текше метр су қажет емес оған. Қарапай-
ым түр де түсіндірсем, екі контурлы реак-
торға екі футбол алаңындай бассейнді 
толтыруға кететіндей су қажет. Ең басты-
сы, реакторға пайдаланылған су қайтадан 
к0лге құйылмайды. Екі контурлы реак-
тордан су біреуінен екіншісіне 0теді, бу-
ланады, конденсацияланды, с0йтіп қайта 
қолданылады. =рине, ара-тұра су қосы-
лады, бірақ к0п емес. Онда тұйық процесс 
болады. Су сырт қа шықпайды. Жерасты 
суына да қосылмайды. Станса мен оның 
т0ңірегін экологтар, ядролық және гео-
физика мамандары, 0зге кадрлар ұдайы 
бақылауда ұстайды. МАГАТЭ-нің де 
тексерістері болып тұрады. �йткені ядро-
лық қауіпсіздік бір елдің мәселесі емес. 
=лем елдеріне ортақ мәселе. Сондықтан 
оны халықаралық ұйымдар да назардан 
тыс қалдырмайды. 

– АЭС-тердің қорғаныс жүйелері қандай 
болады? Жер астында, үстінде дегендей...

– Реактор салынған кезде қауіпсіздік 
жағы бірінші орында тұрады. Жалпы, АЭС 
қауіпсіздігі деген жаңа айтқанымдай әлемге 
ортақ мәселе. Сондықтан бұған айырық-
ша назар аударылады. Активті зона — бұл 
реактордың негізгі б0лігі, онда ядролық 
реакциялар (ядролық б0ліну немесе син-
тез) орын алады. Активті зона отын эле-
менттерінен (яғни, ядролық уран отыннан) 
тұрады, олардың арасында нейтрондық 
реакциялар жүріп, энергия шығарылады. 
Қазіргі технология бойынша активті зона, 
яғни реактордың астыңғы б0лігінде арнайы 
қорғаныс бассейні, кейбір реакторларда 
ядролық отынның балқуын ұстап тұру 
үшін арнайы бассейндер бар. Бұл бассейн-
дер реактордан шыққан балқып кеткен 
отынды салқындату және радиацияны 
ұстап тұру үшін пайдаланылады. Мұндай 
технология қазіргі реакторлардың к0бін-
де бар. Бұл қауіпсіздіктің жоғары деңгейі 
дегенді білдіреді. Одан б0лек, реактордың 
сыртқы қорғаныс жүйелері бар. Қорғаныс 

қабаты түрлі материалдан жасалады. Ең 
сыртында «контайнмент» деп аталатын 
герметикалық қорғаныс қабаты болады. 
АЭС-тің құрылысы жер сілкінісінің  9 
бал дық күшіне т0теп береді. Сыртқы 
корпусы реактивті ұшақтың сағатына 750 
шақырым жылдамдықпен соғылуына да 
т0теп береді. Яғни, заманауи реакторлар-
дың қауіпсіздігі жоғарғы деңгейде. С0з 
басында айтқанымдай, МАГАТЭ қауіпсіздік 
мәселесін ұдайы бақылауда ұстайды.

�з басым халық «ядролық отын» де-
генді «ядролық қару» ұғымымен бірдей 
бағалайды-ау деп болжаймын. Бұл – қате 
түсінік. Ураннан ядролық қару жасау үшін 
осынау элементті байыту кемі 90% болуға 
тиіс. Ал ядролық отынға арналған уранның 
байытылуы 3-4% қана болады. 

– Бірақ біз ядролық отыннан б�лек, 
қалдығынан қауіптенетін сияқтымыз...

– Ол рас. АЭС-тегі реакторлардан 
шыққан ядролық отын қалдығының қаупі 
зор дейтін түсінік те бар. Отын қалдығын 
қайда апарады, не істейді, оның қауіпсізді-
гі қалай сақталады дегендей к0птеген 
сауал алаңдататыны с0зсіз. Бұл сауалдар 
қойылуы керек. �йткені қоғам ядролық 
отын мен қалдықтың қалай сақталатынын 
білуге тиіс. АЭС реакторларына ядролық 
отын салынғаннан кейін бір жарым, екі 
жыл жұмыс істейді. Ондағы отын күнде 
ауыстырылмайды. К0мір сияқты таңертең 
салып, кешке күлін алмайсыз. Бір жарым, 
екі жыл жұмыс істегеннен кейін ядролық 
отын қалдығын алады да, Үлбі металлур-
гия зауытына жібереді. Онда арнайы 
бассейн бар. Сол бассейндегі арнайы 
жәшіктерге салады. Жәшік дегенде бізге 
үйреншікті ағаш емес олар. Арнайы жа-
салған құрылғылар. Одан сыртқа ешқашан 
радиация шықпайды. Сонымен бірге қазір 
ядролық отын қалдығын екінші рет пай-
далану технологиясы жақсы дамып келеді. 
Бір жарым жыл жаққан отынды басқа 
реакторға салып пайдалану технологиясы 
зерттелді, оң нәтиже беріп те жатыр. Бұл 
қалдықтарды қарпайым 0лшеммен алсақ 
біржарым-екі жылда 50 текше метр қалдық 
түседі. Соны сақтаймыз. Ал к0мірмен 
жұмыс істейтін стансаларда қалдық 90%-
ға жуық болады. �йткені к0мірдің пайда-
лы әсер коэффиценті – 11%. Қарапайым 
түрде түсіндірсек, 100 вагон к0мір жақсаңыз, 
89 вагон күл шығады деген с0з. АЭС-тің 
пайдалы екенін к0рсететін бір 0лшем осы. 
Ал қалдық отынға қосымша элементтер 
қосып, қайта пайдалануға байланысты 
біздің ғалымдар зерттеу жұмыстарын 
жасап жатыр. Жапония мен Қазақстан 
ғалымдары ондай тәжірибені Курчатов 
қаласындағы Ұлттық ядролық орталығын-
да бірлесіп жасады.

– «Қазақстан уран �ндіру ж�нінен 
әлемде бірінші орында тұрғанымен, АЭС-те 
пайдалану деңгейіне �зіміз жеткізе алмаймыз» 
дейтін уәж бар. Рас па?

– Уранды АЭС-те пайдалану деңгейі-
не жеткізуді әдетте «толық циклді уран 
0ндіру» деп атайды. Бір с0збен айтқанда, 
«Қазақстан уранды 0-ден бастап 100%-ға 
дейін 0зі 0ндіре ме?» деген сауал ғой бұл. 
Біз уранды жерастынан сілті әдісімен 
шайып шығарамыз. Бұл – уранды кен 
орындарынан алу үшін қолданылатын 
бірқатар әдістің бірі. Бұл әдіс негізінен 
уран кендерін 0ндіріс үшін 0ңдеу және 
экологиялық тұрғыдан тиімді жолдармен 
алу үшін қолданылады. Біз кенді Уран-238 
изотопына дейін 0ңдеп аламыз, бірақ ол 
тура реактор отыны болмайды, сондықтан 
әрі қарай 0ңдейміз. Уран-238 изотопы 
нейтрондарды оңай ұстап алады. =детте 
уран-238 табиғи уран құрамында к0п 
м0лшерде кездеседі (шамамен 99.3%), ал 
уран-235 тек 0,7% құрайды. Сол себепті 
уранды 0ңдейді. Біраз бұрын мұндай дең-
гейге жете қоймаған едік. Енді уранды 
Уран-235 изотопына 0зіміз айналдырып, 
толық циклге к0шеміз. Француздармен 
тура осы бағытта келісім жасалды.

– АЭС құрылысы ядролық физика са-
ласындағы қосымша зерттеулерді қажет 
ететіні с�зсіз. АЭС-тің ғылымға пайдасы 
бар ма?

– АЭС-пен бірге жаңа технология да 
келеді. Қазақстан ғылымын жаңа инте-
гарцияға жетелейді. Отандық ядролық 
физика, ядролық медицина саласын 
жетілдіруге ықпал етеді деп ойлаймын. 
Айталық, ядролық медицинаға қажет 
технеций деген элементті әдетте реактор-
дан алады. Ядролық медицинада оны 
қатерлі ісіктерді анықтау үшін пайдала-
нады. Одан б0лек, сутегі 0ндіру мәселе-
сінде де реактордың к0мегі мол болады. 
Қазір сутегі энергетикасы жайлы түрлі 
пікірталас, зерттеу, талқылау к0п. �йткені 
ол да «жасыл энергетиканың» құрамдас 
б0лшегі. Одан б0лек, түрлі зерттеу жасауға, 
қосымша лабораториялар ашуға да мүм-
кіндік береді. Мәселен біз, Л.Гумилев 
атындағы ЕҰУ ғалымдары АЭС-те қолда-
натын, радиацияға т0зімді материалдарды 
зерттеу бойынша ғылыми жоба жасадық. 
Ғылым және жоғары білім министрлігінің 
грантын ұтып алдық. Зерттеулерімізді 
бастап кеттік. Яғни, реакторларда қолда-
нылатын материалдар радиация кесірінен 
тозып, істен шықпауы керек. Мұндай 
материалдардың физикалық қасиетін 
к0теру бағытында да зерттеу жүргізіп 
жатырмыз. К0рдіңіз бе, АЭС ғылымға да 
әсер етіп жатыр. Отандық ғалымдар осы 
бағытта зерттеулерін жасап, тың жаңалықтар 
ашуы мүмкін. Сұхбат сонында айтарым, 
халқымыз АЭС-ті салу бойынша дұрыс 
таңдау жасаса деймін.

– )ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Амангелді ҚҰРМЕТ

Қазақ «білмеген жердің ой-шұқыры көп» дейді. 
Атом энергетикасына байланысты да бұқараның 

көрген-білгенінен, білмейтіні көп болса керек. 
Өйткені АЭС салу экономикалық тұр ғыда тиімді, 

энергетикалық тәуелсіздікке бастайтын жоба 
бол ғанымен, бұқараның көкейінде сансыз сауал 
бар екені қоғамдық талқылаулар кезінде бірден 

көзге түсті. Ұзақ жылдар бойы бейбіт атомның 
игілігін емес, ядролық қару сынағының зардабын 

тартқан қазақ халқының АЭС-ке күдікпен қарайты-
ны да заңдылық. Ал ғалымдар мен мамандардың 

бұқара санасындағы күдікті сейілткені керек. 
Әйтпесе, жаһанның дамыған елдері игілігін көріп 

отырған саладан бізге үлес тимей қалуы бек мүмкін. 
Сол себепті Л.Гумилев атындағы ЕҰУ-дың қауымдас-

тырылған профессоры, ядролық физика бойынша 
PhD Нұрлан Амангелдіұлымен сұхбаттасып, көңілде-
гі күдіктерге қатысты сауалдарымызды қойған едік.

Нұрлан АМАНГЕЛДІҰЛЫ, 
ядролық физика бойынша PhD:

ЗАМАНАУИ РЕАКТОРЛАРДЫҢ

ме кен дердің тұрғындарын к0шіріп жібер-
ген. К0лігі, үйі, баланың ойыншығы, 0зге 
керек-жарақ дейсіз бе бәрін тастатқызған. 
Сол т0ңірек «0лі қала» сияқты. Черно-
быльдағы апаттан соң Припять қаласы да 
солай болды ғой. Фукусима т0ңірегі тура 
сондай. Бірақ бізді Фукусиманың ішіне 
дейін кіргізді. =рқайсымызға радиация 
0лшейтін аспаптар берді. Стансаны арала-
ған кезде сол аспаптар радиациялық фон-
ды 0лшеп тұрды. Содан қалай болды 
дей сіз ғой, құрылғылар стансадағы ради-
ация 0,1 миллизиберт екенін к0рсетіп 
тұрды. Яғни 0,1 миллизиверт (мЗв) — бұл 
радиация деңгейін 0лшеу үшін қолданы-
латын бірлік, әрі 0те т0мен деңгейдегі 
радиацияны білдіреді. Ал АЭС-реактор-
ларда жұмыс істейтін адамға сәулеленудің 
рұқсат етілген жылдық максималды нор-
масы – 5-20мЗв. Кейін 2019 жылы стансаға 
барған шетелдік мамандар онда жұмыс 
істеп жатқан адамдардың қабылдап жатқан 
радиациясы жылына 2,67 мЗв екенін 
жазды. Мұны неге айтып отырғанымның 
себебін білесіз бе? Айтайын. С0з басында 
айтқан Чернобыль АЭС-індегі реактор І 
буынның сәл 0згертілген түрі болатын. 
Қазіргілер ІІІ және ІІІ+ буынына кіреді. 
=рі ғалымдар АЭС терді қауіпсіз етудің 
жолдарын жыл 0ткен сайын жетілдіріп 
келеді. Фукусимадағы апат та АЭС-терді 
қауіпсіздігін арттыруға ықпал етті. Қайғылы 
болса да, ол тәжірибе еді. �кінішке қарай, 
бұқара атом энергетикасы саласындағы 
ғылыми-техникалық жетістіктерді, жаңа-
лықтарды біле бермейді. АЭС салу мәсе-
лесі референдум арқылы шешілетін болған 
соң ғана қызыға бастады. Дегенмен ха-
лықтың к0п б0лігі АЭС-тен қауіптенуге 

тор жұмыс істеп тұр. Жақын жылдарда 
тағы 2 АЭС құрылысы аяқталады. Одан 
б0лек, 2050 жылға дейін бұл ел АЭС-тер 
қуатын 24 гигаваттқа жеткізуді к0здеп 
отыр. Бұл дегеніңіз – ширек ғасырда Ұлы-
британия ядролық энергетика к0лемін 4 
есе 0сіруді к0здейді деген с0з. Түркия да 
АЭС салып жатыр. Сауд Арабиясы да АЭС 
салуды к0здеп отыр. Қысқасы, әлемнің 
к0птеген елі АЭС арқылы энергия тап-
шылығын жоюды к0здейді. Сондықтан 
бұл трендтен біздің де қалыспағанымыз 
ж0н. =рі АЭС-тер «жасыл энергетика» деп 
саналады. Яғни, қоршаған ортаға зияны 
жоқ технология болып есептеледі. Ғалымдар 
ядролық энергетиканы күн, жел, гидро-
энергетикамен қатар зиянсыз қуат к0з-
дерінің қатарына қосқан. �йткені жоға-
рыда мен атап 0ткен 415 реактордың 
307-сі – жаңа буын реакторлар. =рі олар-
да апат болу ықтималдығы 0те т0мен. 
Кейбір есеп-қисапқа қарағанда ондай 
реакторларда апат болу ықтималдығы 10 
млн жылда бір рет кездесуі мүмкін. Оның 
үстіне АЭС құрылысына арналған қаржы-
ның 40%-ы қауіп сіздікті қамтамасыз ету 
технологияларына жұмсалады. 

Жалпы, халық қауіпсіздік мәселесіне 
алаңдайды ғой. Оны дұрыс түсінеміз. 
Дегенмен адамзат үшін азық-түлік және 
әскери қауіпсіздік қазір алдыңғы қатарға 
шықты. Қазақстанда да солай. Ал азық-
түлік пен әскери қауіпсіздікті қамтамасыз 
ету үшін энергияға мұқтажбыз. Наубайха-
нада нан пісіру, диірменде ұн тарту, 0зге 
де азық-түлік 0ндіру тікелей энергияны 
қажет ететін істер. =скери сала онсыз да 
энергияға мұқтаж. Айталық, радарлар, 
әуежайлар, қорғаныс 0неркәсібі кешенінің 

ӨТЕ ЖОҒАРЫ

ҚАУІПСІЗДІК 
ДЕҢГЕЙІ 

МІНБЕР
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«AMANAT» партиясы Мем-
лекет бас шысының қоғамдық тірегі 
ретінде, елі міздегі барлық жаңару 
мен жаңғырудың ұйыт қысы бола 
отырып, қо ғамдық-саяси үде ріс-
тердің бел ортасынан табылуда. 
Аманаттықтар Кон ституция нор-
маларын бас шылыққа алып, қазақ-
 стан дықтардың тұрмысы мен #мір 
сапасын арттыруға арналған түбе-
гейлі саяси, экономикалық ре фор-
маларды табысты іске асы руға кі-
рісті. Демократиялық қағидаларға 
не гіз делген Жаңа, (ділетті Қазақ-
станды құ руда ық палды саяси күш-
ке айналды.

Партиямыз ашық саяси бә се-
келестікті алға жыл  жуы мыз дың 
ке пілі ретінде ай қын дап, Ата Заңға 
енгізілген #згерістер бо йын   ша жаң-
ғырған сайлау про  цесінде жаңаша 
дайын дық пен кірісті. Партияның 
#з ішін дегі қызмет мазмұны жетіл-
ді ріліп, қара пайым азаматтардың 
сұра   нысы мен мұң-мұқтажына нег-
із    делген жұмыс си паты мен тә    сіл-
дері белгіленді. Пар тия ның сай -
лауал ды бағдарламасы ай мақ-
тардағы, ау дан-ауылдардағы қорда-
ланған мәселелердің ше   шім та-
буына бағдарланды. (р #ңірде, 
ау дан, қалаларда сай лауалды уәде-
лерді нақ тылы іске асы рудың те-
тіктерін белгі леген Жол кар талары 
қабылданып, инди ка торлық к#р-
сеткіштері ай қын далды.

Жергілікті атқарушы және #кі-
летті би лік органдарында к#п теген 
жаңалық енгіз ген кон   сти туциялық 
реформалар, пар   тия лық қызметті 
шын мәніндегі #з герістер жаршысы 
болуына мүмкіндік берді. Бүгінде 
қоғамға жақсы таныс «AMANAT» 
пар    тиясы халықты ортақ ма   қсатқа 
жұмылдыра білген беделді ұйым 
боп бекіді. Қоғамға пайдалы к#п-
теген бас тама к#теріп, сайлау шы-
лардың кең қолдауына ие болған 
нағыз халықшыл партияға айналды. 

Конституция бекіткен нор   ма-
лар бо йын   ша пропор   ционалды 
және мажо ри тарлы аралас сайлау 
жүйесі енгізіліп, Пар     ламентті қа-
лыптастыру тәртібі мен функ  -
циялары қайта жасақталды. Мәс-
ли   хат   тардың р#лін күшей    туде 
пар тиялық жүйе  нің мүмкін   дік тері 
кеңейді. Нәти  жесінде, пар тиямыз 
адал бәсеке лестікті жақ тап, тұр-
ғындардың қол   дауы на ие болу да 
«Жер аманаты», «Ауыл аманаты», 
«Қа рыз    сыз қо ғам», «Құқықтық к#-
мек», «Ба қыт   ты отба  сы», «Арда-
герлерді ар  дақ та йық», «Кедер    гісіз 
келе  шек» тағы да басқа ха лықтың 
к#п   теген сұранысын д#п басатын 
іргелі бас та   маларды к#теріп, #мір-
шеңдігін қам  тамасыз етті. 

Ата Заңмен айшықталған бәріне 
бірдей тең мүмкіндіктер қоғамын 
қа лыптастыруда, мем лекеттік #кіл-
ді ор гандағы пар   тиялық тізімде 
әйелдер мен жастарға, мүгедектігі 
бар азамат  тарға #кілдік етуге ке піл-

дік бе ре тін квота қа растырылды. 
Бұл #з кезегінде, Пар ла мент Мә  жі-
лі сі мен мәсли хаттардағы фрак      -
ци я    лардың қызметін жан дан   дыру-
ға ықпал етіп, түрлі әлеу  меттік 
топ     қа жа татын тұр ғын   дардың 
заң ды мүд делері мен құ   қық   тары-
ның қор ғалуына жағ  дай жасады. 
Осы лай ша, #кілді органдардағы 
пар тияның депу тат тық фракция 
алаң дары күн тәрті  біндегі #зекті 
мәсе лелерді тиянақты талдап-тара-
зылайтын, байып пен қарап, шешім 
қа был дайтын сын дарлы диалог 
мінбер леріне айналды.

Конституцияға енгізілген #зге-
ріс тердің басты міндеті – халықтың 
әл-ау қатын арттыру, мемле  кет ті-
лігімізді мей лінше нығайту және 
қоғамды үйлесімді дамыту екені 
белгілі. Жаңа Қа зақстанның саяси 
жүйесін жаңар туда азаматтардың 
ел бас қару және шешім қабылдау 
про цестеріне қа тысуына жол 
ашыл   ды. Ауыл және аудан әкімін 
тіке  лей сайлау, облыс әкімін бала-
малы негізде тағайын дау бо йынша 
жаңа саяси модель қа лыптасты. 
Мұның бәрі аза  маттың мемлекеттік 
не гізі инсти туттар ды қалып   тас-
тыруға тіке лей, ашық және инк-
люзивті қатысуын қам тамасыз 
етуде. 

Парламент Мәжілісінің Спи-
кері, пар тия Т#рағасы Ерлан Жа-
қанұлы Қо шанов ауыл әкім дерінің 
сайлауы, ең ал дымен, ауыл тұр-
ғындарының мүддесін қорғауға 
бағытталғанын ерекше айтқан бо-
ла тын. Эко номикасы ауыл шаруа -
шы    лығына бейім делген, тұр  ғын-
дарының 80 па    йыздан астамы 
ауылдарда тұра  тын Түр     кістан об-
лысы үшін ауыл әкім дерінің сай-
лауы – шын мәнінде, ашық саяси 
бәсе ке лестікті білдіретін, қоғамның 
сая  си белсенділігін арт тыратын, 
ауыл-ай  мақ    тардағы қор да  лан ған 
мәселелердің ше шу жол дарын 
ұсынып, жергілікті сайлау  шы ларға 
таңдау еркіндігін бере тін, стра   те-
гиялық мәні айрықша қадам болды.

Облыстың барлық аудан, қала-
ларында филиалдары бар пар-
тиямыз атқарушы билік жа уап кер-
шілігінің жоғары бо  луын қам туда 
және партияның ба  сым дық тарын 
іске асыруда, ауыл әкім дерінің 
сайлауына #з кан ди даттарын ұсы-
нып, ха лықтың қол дауына ие бол-
ған бүгінгі ең ық палды саяси күш 
болып отыр. Биылғы жылдың 
#зін  де облыс к#лемінде 32 ауыл     -
дық ок руг тің әкім дері нің сай лауы 
#тті. Тұрғын    дардың басым дауы-
сына ие болған әкімдердің 30-ы – 
«AMANAT» пар тия сы ның #кіл дері 
болды.

Осы саяси науқандарда, пар тия 
#кіл дерінің жеңіске жету к#р сет-
кіші 93,8 па  йызға жетті. Яғни, сай-
лаушылар, пар тия ай қындаған ауыл 
тұрғын дарының табысын арттыру, 
инфрақұ рылымды жақсарту, биз-

несті қолдау, инвестиция тарту 
мін деттерін қолдайды. (леуметтік 
саланы жаңғырту, мектеп, меди-
циналық ұйымдар салу, спорт 
мекемелерінің желі сін ұлғайту, 
ауызсу, табиғи газ тарту, электр 
қуатының сапа сын арттыру жос-
парларының орын далуын жақтай-
 тынын білдірді.

Партияның Түркістан об лыс-
тық фи  лиалы сайланбалы лауа-
зымдарға ие болған партия #кіл-
дерінің #німді жұмыс атқа руына 
қолдау к#рсетуде және прак ти-
калық ұсы нымдар әзір леп, қа-
былдауда барлық дең гей дегі мәс-
лихаттар депу тат тары ның фору-
мын, ауыл әкімдерінің фо румын 
ұйым дастырып, #т кізді. Жо ғары 
деңгейде, тиім  ділік тұрғысынан 
пайдалы бол ған бұл жүздесулерде 
пар тияның де путаттар және әкім-
дер кор пусымен ынтымақтаса атқа-
 ра тын жұмыс бағыттары қарас ты-
ры лып, қоғамның тамырын тап 
баса тын, азамат тардың мұң-мұқта-
жын тыңдап-түсінуге жете лейтін, 
соған сәйкес, дер кезінде нәти желі 
шаралар қабылдауға және дұрыс 
ше шім шығаруға қабілетті мүмкін-
діктер талқы ланды. Қоғамға пай-
далы баст амалар к#теріліп, олар 
нақтылы іске асырыла бастады. 

Бұл #згерістің барлығы Кон сти-
ту циялық реформа лармен келген 
та быстар. Жаңа сая си-құқықтық 
негіз боп бекіген Ата Заңы мыз 
«күш ті Президент – ық палды 
Парламент – есеп беретін Үкімет» 
қағи датының #зегіне айналып, 
халық пен би лік  тің ұйысқан түрдегі 
ұста нымын айқындады.

«AMANAT» партиясының Түр-
кістан облыстық филиалы барша 
жерлесімізді Қазақстан Респуб-
ликасының Конс титу циясы күні-
мен құттықтай оты рып, еңбек-
керлік дәстүріне адал Түркістан 
облы  сы ның жұртшы лығы мемле-
кет тілігімізді одан әрі нығайту 
ісінен аянып қал майды деген се-
німін білдіреді. Пар тиямыздың 
облыс тағы жақтас  тары Ата Заңда 
белгі  ленген де  мократия құнды-
лықтарын ілге  рілетуді жүйелі түрде 
жал ғас ты рып, аза маттардың құ-
қық  та рының сақталуына аянып 
қалмай еңбек етеді деп білемін. 
Dңір тұрғын да рының тұрмыс 
сапасын арттыруда, ымы рашыл 
жұр тымызды ортақ мақсат аясына 
біріктіріп, қоғамды үйлесімді да-
мытуда аманаттық #кілдері ал дың-
ғы қатарда сап түзейді деген се-
німдемін.

 
Алтынсары ҮМБЕТ�ЛИЕВ, 

 «AMANAT» партиясы Түркістан 
облыстық филиалының т�рағасы, 

 Түркістан облыстық 
мәслихатындағы 

 партиялық фракцияның 
жетекшісі

ОРТАҚ МАҚСАТ ОРТАҚ МАҚСАТ 
БІРІКТІРЕТІН АЛАҢҒА БІРІКТІРЕТІН АЛАҢҒА 
АЙНАЛДЫАЙНАЛДЫ

Елімізде ж
ргізіліп жат �ан ау�ымды саяси ре фор малар �з бастауын Кон сти туциядан алатыны 
бел гілі. Мемлекет басшысы Ата За#ы мыз – мемле кетті гі мізді# т$%ыры берік болуын �амтамасыз 
ететін е# басты �$жат екенін айтты. Оны# әрбір тарма%ы м
лтіксіз орын    далса %ана әділдік пен за# 

стемдігі орны%атынына назар ау дарды. «Консти туция%а �з герістер енгізу ж� ніндегі жалпы$лтты� 
ре ферен думны# нәтижесі хал �ы мызды# бірлігін және елі мізді жан-жа�ты жа# %ырту%а ба%ыттал%ан 
ау �ымды ре формаларды# ба рынша �ол дау тап�анын к�рсетті», – деп атап �тті *асым-Жомарт 
То�аев.

ЗАҢ ҮСТЕМДІГІ – ЗАҢ ҮСТЕМДІГІ – 
ӘДІЛЕТТІ ҚОҒАМӘДІЛЕТТІ ҚОҒАМ  

НЕГІЗІНЕГІЗІ
Конституция – ел тәуелсіздігіні#, 

мемле  кеттігімізді# негізгі ті регі. 
Оны мемлекетті# саяси-�$�ы�ты� 
т�л �$жаты деп бекер ата майды. 
Себебі Консти туция е# алдымен 
мем лекетті# �андай жолмен дами-
 тынын, басты �$н ды лы�тарын 
�лшеп-пі шіп, ай�ындайды.

Ата Заңның 1-бабының 1-тар-
мағында Қазақстан #зін ең қымбат 
қазынасы – адам және адамның #мірі, 
құ қықтары мен бостан дықтары болып 
табылатын демо кратиялық, зайырлы, 
құ қықтық және әлеуметтік мем лекет 
ретінде орнық тырады делінген. 

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев: 
«(ді лет ті  Қазақстан – заң мен тәртіп 
үстемдік құратын ел» деді. Жаңа қоғам 
қалып тас тыруда бұл қағида біздің ұра-
нымызға айналуға тиіс. Барлық аза-
маттың заң ал дындағы тең дігінің кон-
сти туциялық қағидаты сақтал маған 
жерде әділетті мем лекет құру мүмкін 
емес. Құ   қық тың үстемдігі – кез кел ген 
демо кратияның ажы рамас б#лігі. Қо-
ғам және құ қықтың үс темдігі ұғы мы-
ның #зі барлық ше неу ніктен кез келген 
адам ға #зі нің қа дір-қасиетін құр мет-
теп, тең дік қағидатын сақ   тай оты рып, 
ұтымды және құ   қыққа негізделген 
қа рым-қатынас жасауды талап ете ді. 
Мем лекет басшысы «Адал адам – Адал 
азамат – Адал табыс» атты Ұлттық құ-
рыл тайдың үшінші оты  ры сында 
ұлттың жаңа кел  бетін айқын  дайтын 
негізгі құндылықтар ретінде: «Тағы бір 
маңызды құнды лық, бұл – заң және 
тәртіп. Заң алдында бәрі бірдей. Бұл – 
баршаға ортақ мызғымас қағида. Мем-
лекет жүген сіз дікке, тәртіпсіздікке 
және бей берекеттікке ешқа шан жол 
бермейді. Мұны әрбір азамат жете тү-
сінуі тиіс. Бар ша азамат барлық жерде, 
соның ішінде әлеуметтік же  ліде де 
заңды мүлтіксіз сақ тауы керек. Заңға 
қайшы ке летін, қоғамға іріткі сала тын 
және арандатушылық пи ғылдағы кез 
келген әре кетке қатаң тыйым салы-
нады. Ел ішіндегі тәртіпке әрқай сы мыз 
жауапты мыз», – деп атап к#рсеткен еді. 
Бұл дегеніміз мемлеке тіміздегі ты ныш-
тықты және азамат   тары мыз дың қауіп-
сіздігін қам тамасыз етуге баса мән 
беруін #те орын  ды айтылған талап 
деу ге болады. Шынында, заң мен тәр-
тіп – мемлекет пен қоғам #міріндегі 
әділеттіліктің белгісі. 

Даңқты қолбасшы Б.Мо мыш-
ұлының: «Тәртіпке ба ғынған құл бол-
майды» деген с#зіндей, барлық ортада 
әр     бір азамат #зін әдепті, мә дениетті 
һәм тәртіпті ұстаса, мемле кетте ты-
ныш тық ор нап, іс теген істе бере ке 
бо  лып, адам   дар арасында тату лық 
орнайды. Ол үшін алды мен азаматта-
рымыздың құ қықтық санасы мен құ-
қық тық мәде ниетін жаңа сапа лық 
дең гейде к#теруіміз керек.

Қазіргі қалыптасып отыр   ған жағ-
дайда к#шедегі ке  леңсіздіктер мен ұсақ 
құ  қық бұзушылықтан бастап кез келген 
қылмыстық құ қық  бұзу шы лықтың қай 
тү ріне болмасын бүкіл қоғам болып 
ымырасыз күрес жүр гізуді Прези ден-
тіміз дер ке зінде к#терді. 

Заң мен тәртіп консо    лидациялық 
жобасы бо   йын ша құқықбұзу    шы-
лықтың кез келген түріне мүлде т#з бей-
тін әрі оны қатаң айып тайтын жағдайды 
мемле   кет те қалып тастыра білуіміз 
керек.

Ал Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев «(ді летті мемлекет. 
Біртұтас ұлт. Берекелі қоғам» атты Қа-
 зақ   стан халқына Жол   дауында құқық 
қорғау ор гандары әр   дайым қоғамның 
жіті наза рында екенін айта келе, бұл 
саланы рефор  ма лауды тап сырған 
болатын. Жолдауда айтылған отба-
сылық зорлық-зомбылықты қылмыс 
сана тына жатқызу мәселесі қо ғамда 
кең талқы ланып, биыл 15 маусымда 
тұрмыстық зор лық-зомбы лыққа қарсы 
заң қолданысқа енгізілді. Құ жатқа 
сәйкес, бұрын әкім шілік іс сана латын 
отба сын дағы ұрып-соғу жағдайлары 
енді Қыл мыстық кодекспен қарала ды. 
Ал іс қозғау үшін жәбір ленушінің ары-
зы қажет емес. Полиция қызмет керлері 
фото-видео айғақтар мен к#р ші, туыс-
тарының с#зіне сүйеніп, тергеу жүр гізе 

алады. (рі тарап тарға екінші рет 
татуласуға мүм кіндік беріл мейді. Осы-
лайша, денсау лыққа жеңіл зардап 
келтір гендер бұрын 55 мың теңге айып-
пұл т#леп немесе 15  тәу лікке қамалса, 
енді 738 мың теңге айыпппұл т#лейді 
не месе 50 тәулікке қамалады. Жеңіл 
дене жара қатын алған жағдай үшін де 
жаза қатаң датылды. Зорлық-зомбылық 
к#рген адам с#йлеу, к#ру, есту қабі ле-
тінен айырылса немесе еңбекке жа-
рамсыз деп та нылса, онда бұл іс денсау-
лыққа ауыр зиян келтірді ба бына жа-
тады. Мұндай жағ  дайда агрессор 
3 жыл дан 8 жылға дейін сотталады. Бас 
бостан дығын шектеу жазасы қарас-
тырылмайды. Ал жә бірле   нушіге жеңіл, 
орташа не ауыр зиян келгенін сот-ме-
дициналық сараптама анық тайды. 
Бұдан б#лек, заң жо басында жанжал 
шығар  ған адамды тәртіпке салу те-
тіктері қамтылған. Ол бір айға отба сы-
нан оқшау ланады, жағдай ушықса 
3 айдан 1 жылға дейін әйелі мен бала-
шағасын к#руге тыйым салынады.

Соңғы жылдары қоғамға қатер 
т#ндірген қылмыс тардың бірі – син-
тетикалық есірткінің жолына тосқауыл 
қою мәселесі басты назарға алынды. 
Синтетикалық есір т    кіні #ндіруге және 
та ратуға қарсы күресті жал пыұлттық 
деңгейде жүргізу мақсатында Үкімет 
Қау  лысымен ҚР-ның наша қорлыққа 
және есірткі биз несіне қарсы күрестің 
2023-2025 жылдарға арналған ке  шенді 
жоспары бекітіді. Қабылданған Жоспар 
атал ған бағыттар бойынша ша  ра лар 
кешенін жүзеге асы руға мүм кіндік 
береді. Нәти жесінде, 2025 жылға қарай 
есірткі тұтыну шы лардың санын азайту, 
есірткіге тә уел   діліктен ұзақ мерзімді 
ремиссиясы бар кәмелетке толмағандар 
са нын 15%-дан 20%-ға дейін арттыру, 
сон дай-ақ есірткі тұтыну шы ларды 
26%-дан 30%-ға дейін медициналық-
әлеуметтік оңалтумен қамту жоспар-
ланған.

Шымкент қалалық По ли ция депар-
таментінде жыл басынан бері есірткіге 
қаты сты 313 құқықбұзушылық анық-
талса, оның 75-і қыл мыстық іске са-
раланған. Ал 238-і – қылмыстық теріс 
қы лықтар. Қала аумағынан есірткі 
#н діретін 1 фито зерт хана мен син-
тетикалық есірт  кі дайындайтын 1 зерт-
хана анықталды. Синтети   калық есірт-
кіні сату және таратумен айна лыс-
қандарға қатысты 31 қылмыстық іс 
қоз   ғалған.  Барлығынан 80 келі 
531 грамм есірткі #ні мі тәркіленген. 

Тәртіп сақшылары ин тернет және 
телефон арқы лы жасалатын алаяқтық 
әре  кеттермен күресті кү   шей тіп, аза-
маттардың құ  қықтық жә не қаржылық 
сауа тын арт тыруда к#птеген шараны 
қолға алды. 

Халқымыз – мемлекеттің ең басты 
байлығы болса, Конституциямыз – 
хал қы мыздың ең басты байлығы. По-
лиция қызметкерлері тұр ғындардың 
құқын қор ғауда Конституцияны не  гізге 
алып, заңның үстем дігін сақтауды к#з-
дейді. Заңның алдында барлығы бірдей, 
ешкім заң нан жо ғары бола алмайды. 

Сол үшін Ата Заңы мыздың қадірін 
біліп, елі міздің әр азаматын Ата Заң ды 
жетік меңгеріп, бабалар аманатына 
адал болға нын дай, Ата Заңға да адал 
бо луға, заң талаптарын сақтап, әділетті 
қоғам орна туға үлес қосуға шақырамын. 

Думан ТАЕВ,
Шымкент қаласы 

Полиция департаментінің басшысы, 
полиция генерал-майоры

ҚОҒАМ
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БІЛІМ

– Kundelik жүйесінің түп-тамыры 
ресейлік Дневник.ру платформасының 
кіндігіне байланған. Яғни, Қазақстандағы 
3 миллионға жуық оқушының, олардың 
ата-анасының барлық ақпараттық-цифр-
лық дерегі – Ресейдегі тиісті органдардың 
қолында отыр деген с$з. Цифрлық ақпа-
раттар 6 жылдан бері Ресейге кетіп жат-
қан ына неге жайбарақат қарап отырмыз? 
Kundelik-ке тіркелген ата-аналар мен 
жет кіншек ұрпақтың барлық дерегі мен 
дәйегін Ресейдің «ФСБ» органы алақан-
дағыдай к$ріп отырғаны – біздің ұлттық 
қауіпсіздігімізге т$нген қатер емес пе?» –  
деп атап $ткен еді ол.

Цифрлы әлемде ақпараттық қауіпсіздік 
пен жеке адамның деректерін қорғай білу  
мемлекеттің де қауіпсіздігін қорғай білу 
екені даусыз. Ал электронды Kundelik-тің 
озықтығы қандай, олқылығы не деген 
сұрақ қа әзірге ешкім де толымды жауап 
берген жоқ. Электронды жүйенің мақ-
сат-міндеті – мұғалімдерді қағазбасты-
лық тан құтқару деген қарабайырлау 
қа ғи да ғана. Былтыр жоба жетекшісі 
Мұх тар Ілиясов онлайн брифингте: «Қазір 
kundelik жобасында 6 200-дей мектеп 
жұмыс істеп жатыр. Нақтырақ айтқанда, 
332 601 мұғалім мен 2 238 563 оқушыға, 
2 016 990 ата-анаға қызмет к$рсетіп 
жатырмыз» деп мәлімдеген болатын. 
Де генмен ата-аналар мен мұғалімдер 
та рап ынан kundelik-тің техникалық 
мүмкіндіктеріне қатысты шу толастаған 
емес. Электронды күнделіктің халықты 
әбігерге салған басты машақаты негізінен 
интернет желісінің ақаусыз жұмыс істеуі-
не байланысты екені белгілі. Яғни, кей-
бір алыс ауыл-аймақтар сапалы интернет 
желісіне толық қосылмаған. 

ЦИФРЛЫ БІЛІМГЕ ОРТАҚ 
МЕМЛЕКЕТТІК БІРЫҢҒАЙ 

ЖҮЙЕ КЕРЕК 
Жақында БАҚ бетінде «Қостанай 

облысының мектептері kundelik-тен бас 
тартты» деген ақпарат тарады. Облыстық 
Білім басқармасының мәлімдемесінен 
түсінгеніміз, жергілікті ведомство Прези-
дент Қасым-Жомарт Тоқаевтың «барлық 
оқушының сапалы оқыту контенті бар 
озық цифрлық платформаларға қолжетім-
ді лігін қамтамасыз ету» тапсырмасын 
BilimClass электронды журнал және 
күн делік модуліне к$шу арқылы жүзеге 
асыруды мақсат етіп отыр. Облыстық 
Білім басқармасы мен Bilim Land ЖШС 
ынтымақтастық меморандум аясында 
BilimClass модуліне барлық білім беру 
ұйымының, мұғалімдер, оқушылардың 
және олардың ата-аналарының деректерін 
автоматты түрде жүктегеннен кейін құ-
жаттар қоймада тегін сақталады. 2024 
жылдың 1 қыркүйегінен бастап барлық 

жал пы білім беру ұйымдарын қамтыған-
нан кейін отандық цифрлы портал арқылы 
оқушылар біліктілікті арттыру курстарынан 
$ту кезінде мониторингі мен сертифи-
каттауы бар PISA, TIMSS, PIRLS, МОДО 
халықаралық зерттеулеріне қосыла оты-
р ып, дайындық барысында функцио-
нал дық сауаттылықты қалыптастыруға 
және ба  ға лау ға қол жеткізетін болады 
деп жос  парланған.

Дегенмен біз Оқу-ағарту министрлі-
гінің баспас$з қызметіне хабарласып, 
«Қостанай облысы Білім басқармасының 
kundelik жүйесінен  BilimClass-ке ауысып 
жатқанын Оқу-ағарту министрлігі қолдай 
ма, әрбір жергілікті орган білім саласын-
дағы цифрлы жүйені $зі таңдауға құқығы 
бар ма?» деп сұраған едік. Құзырлы ор-
ганның баспас$з қызметінің бізге берген 
жауабында ««Білім туралы» заңның 
6-бабының 2-тармағы 10-1) тармақша-
сына сәйкес жергілікті атқарушы орган-
дар бастауыш, негізгі орта және жалпы 
орта білім берудің жалпы білім беретін 
оқу бағдарламаларын іске асыратын 
мем лекеттік білім беру ұйымдарын (қыл-
мыстық-атқару жүйесінің түзеу мекеме-
леріндегі білім беру ұйымдарын қоспаған-
да) материалдық-техникалық қамтамасыз 
етуге қолдау к$рсетеді. Осыған байла-
нысты мектептер үшін бағдарламалық 
шешімдерді, ақпараттық жүйелерді таңдау 
жергілікті атқарушы органдардың құзы-
ретіне жатады. Сонымен қатар жергілік-
ті атқарушы органдар «Күнделік» АЖ 
және басқа да нарықта бар балама шешім-
дерді таңдауға құқылы» деп жазылыпты.

Қазір елімізде электронды білім беру 
нарығы қарқынды дамып, бәсекеге қа-
білеттілік артып отыр. Бұл мектептердің 
таңдау мүмкіндігіне жол ашатыны с$зсіз. 
Кез келген білім беру ұйымына қай жүйе-
мен жұмыс істеп, қандай платформаға 
қосылатынын $здері таңдай алуының да 
белгілі бір артықшылықтары бар шығар. 

Бірақ цифрлы білімге ортақ мемлекеттік 
бірыңғай жүйе керек екені даусыз.

Республикалық «ҚазБілім» орталығы-
ның директоры Аятжан Ахметжанұлының 
айтуынша, Bilim онлайн, BilimClass, 
mektep.edu, Bilimal сияқты нарықта жүр-
ген kundelik.kz-ке балама болатын әртүр-
лі платформа бар. Олардың әрқайсысы-
ның $зіндік ерекшеліктері болуы мүмкін. 
Десек те, мемлекеттік деңгейде цифрлы 
білім бірыңғай жүйеге жинақталуы керек.

– Негізгі айтатын мәселе, білім са-
ласындағы цифрландыру еліміз бойын-
ша біртұтас болса, қолдануға жеңіл және 
ың ғайлы еді. Қазір 20 $ңір 4-5 түрлі 
пл ат формаға к$шіп кетті. Бұл белгілі 
дең  гейде қолдануға ыңғайсыз. Бір қала-
дан бір қалаға к$шетін бала, бір $ңір ден 
бір $ңірге ауысатын мұғалім жаңа бір 
дүниені қабылдауға тура келеді. Содан 
кейін базалардан мәліметтерді алу қиынға 
түсіп жатыр. Былай қарасаңыз, платфор-
малар бір-бірінен артықшылығы жоқ 
дүниелер. Мәселен, кейбір функтар бір 
платформада к$лденеңінен, біреуінде 
тігінен тұруы мүмкін деген сияқты сәл- 
пәл айырмашылық бар. Жұмыс іс тейтін 
функциясы бір. Сондықтан мемлекеттік 
деңгейде ала-құла ету тиімсіздікке ұрын-
дырады, – деді ұстаз.

BILIMCLASS-ТЫҢ 
АРТЫҚШЫЛЫҒЫ НЕ?

Жұмыс істеу функциясында айыр-
машылық болмаса да әрбір жергілікті 
орган $зіне қолайлы платформаны $зі 
таңдай алатынын түсіндік. Алайда неге 
мемлекеттік деңгейде бірыңғай платфор-
маға к$шуге болмайды деген сұрағымыз 
басы ашық күйінде қалды. Ал BilimClass 
kundelik жүйесін қаншалықты алмасты-
ра алады, оның кемшіліктерін қайтала-
мауға қауқарлы ма? Артықшылығы 
қан дай?» деген сұрағымызды BilimLand 
ЖШС-на жолдаған едік.

– BilimСlass жүйесіне қосылу мұғалім-
дерге қолайсыздық тудырмай, ыңғайлы 
әрі тиімді болуын қадағалаймыз. Мектеп 
әкімшілігі мен мұғалімдерге жаңа плат-
форманы қолдану нұсқаулығы жан-жақты 
түсіндіріліп, оқыту және анықтамалық 
материалдар кешені дайындалды. Қолдау 
қызметі де іске қосылды. Мұғалімдер 
тара пынан жиі айтылатын ұсыныстарды 
ескеріп, жалпы IT-индустриясының 
тала бына сай,  BilimСlass-тың тиімділігін 
арттыруға тырыстық. Бұл электронды 
журналын қолданудың бірнеше тиімді 
тұсы бар. Біріншіден, толықтай тегін, 
сайт интерфейсі мен функциялары 
ыңғайлы әрі $те түсінікті. Бұл $з кезе-
гінде, мұғалімдерге күнтізбелік-тақы-
рыптық жоспарлау, үй тапсырмалары 
мен бағалау жүйесін толтыруды жеңіл-
дете түседі. Екіншіден, платформада 
ата-аналар мен сынып жетекшілеріне 
барлық қажетті ақпаратты, атап айтқан-
да, оқудың кез келген кезеңіндегі дерек-
терді, үлгерім, оқушының пәндер бо-
йынша жетістіктері мен үй тапсырмала-
рын бақылау мүмкіндігін береді. Үшін-
шіден, BilimClass аналитикалық құрал-
дардың кең ауқымын және түрлі білім 
беру платформасымен интеграция 
ұсынады. Педа гогтер қауымының уақы-
тын, қаржысын үнемдеп, олардың жұ-
мысын мейлінше жең іл детуді к$здейді, 
– деді BilimClass жобасының жетекшісі 
Нәзір Азаматұлы. Оның айтуынша, 
BilimClass педагогтердің жұмысын жеңіл-
детеді. Жалпы, «Мұғалімдердің жұмысын 
жеңілдетеді деген шарт тың (критерийдің) 
$лшемі қандай? Бұл да мұғалімдерді 
қағазбастылықтан арыл та ды деген мақ-
сатта жұмыс істей ме?» деп сұрадық Нәзір 
Азаматұлынан.

– Платформа мұғалімдерге цифрлық 
оқыту кешендерін еркін қолданып, ин-
терактивті сабақтар мен тапсырмалар 
құрастыру, оларды $згерту және $зге-

лермен б$лісуді қамтамасыз етеді. Бұл 
платформада жарнамалық контент жоқ. 
Ата-аналар мен оқушыларға арналған 
тегін мобильді қолданбасы бар. Плат-
форма үздіксіз әрі тұрақты жұмыс істей-
ді. Сондай-ақ мұғалімдерге біліктілікті 
арттыру курстарын тегін $ту мүмкіндігін 
ұсынады. Ерекше атап кететін мәселе, 
kundelik жүйесімен салыстыратын болсақ, 
BilimClass толықтай Қазақстанда жасалған, 
отандық $нім, – деді ол.

ЦИФРЛЫ �РКЕНИЕТ 
ИНТЕЛЛЕКТУАЛДЫ 

�РЕ �ЛШЕМІ БОЛМАҚ 
Қостанай облысы Білім басқармасы-

ның kundelik-тен BilimClass-қа ауысуын 
мұғалімдер қалай қабылдап жатқанын 
білу үшін жергілікті білім ұйымдарының 
мамандарына да хабарластық. «BilimClass- 
қа отандық $нім болғаны үшін ғана 
ауы с ып жатқан болар, әйтпесе kundelik 
жүйесі қазір мүлтіксіз жұмыс істеп тұр» 
деген ойын айтқан ұстаз атын атағысы 
келмеді.

– kundelik жүйесіне үйреніп қалдық. 
Бірақ ол ресейлік платформа болатын. 
Дегенмен BilimClass-қа ауысқаннан не 
$згеретінін білмедім. Электронды жур-
налмен жұмыс істеу басында біртүрлі 
болғаны рас. Интернетке кіруде қиын-
шылықтар болды. kundelik-ті ата-ана да, 
басшылық та кез келген уақытта ашып 
қарап, қадағалап отыра алады. Қағаз жу-
р налды ешкім де іздеп келіп қарамайды. 
Сондықтан электронды жүйенің тиімділі-
гі, артықшылығы к$п. Білім бас  қармасы 
BilimClass-қа отандық $нім болғаны үшін 
к$шіп жатқан болар. Басында kundelik-
пен жұмыс істеуге кедергілер болды, сайт 
ашыла қоймайтын, техникалық ақау 
сал дарынан уақытында толтыра алмай-
тынбыз. Қазір kundelik жүйе сі жетілді. 
BilimClass-тың сапасы қалай болар екен? – 
деді қостанайлық мұғалім.

К$ріп отырғанымыздай, бүгінде білім 
нарығын цифрландыру бағытында бәсе-
кеге т$теп бере алатын түрлі платформа 
қалыптасып үлгерді. Отандық ІТ сала-
сында білікті жастар легі $сіп келеді. Елде 
цифрландыру қарқынды жүріп жатыр. 
Т$ң іректі торлаған т$ртінші $неркәсіптік 
т$ң керіс тегеурініне т$теп беру үшін 
ци ф р лы әлеует сапалы болу керегі де 
түсінікті... Ал ол үшін мыңдаған шақыр-
ымға оптикалық-талшықты кабельдер 
жүргізіп, кең жолақты интернетке қо-
с ылуды айт пағанда, цифрлы $ркениетте 
интеллектуалды $реміздің $суі, білім-
ғы лымға байланған экономика құру, 
эл ек тронды технологиялардың замана-
уи қуатын толық меңгере білу үлкен 
сы нақ болғалы тұр. Сондықтан заман 
талабына жауап бере алатын білім нәрі-
не қанып, ғылым жолында ғұмырын сарп 
ететін на ғыз ғалымдар тәрбиелеу, ұлттық 
ғы лымның абыройын к$терер нағыз 
Қа н  ыш тарды $сіру –  ендігі міндет десек 
болады.

Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

БІЛІМ САЛАСЫНДАҒЫ ЦИФРЛЫ ЖҮЙЕ ҚАНДАЙ?

KUNDELIK ТУРАЛЫ КҮДІК КӨП

Алқалы жиынды ашып берген ҰҒА президенті 
Ақылбек Күрішбаев Ұлттық ғылым академиясының 
нақты мүшелерінің сандық құрамы к$п болмайтынын 
атап $тті. Ол әділ сайлау негізінде еліміздің ең лайықты, 
даңқты ғалымдары ғана академик болуы қажет екенін, 
сонымен қатар академиктер қатарын жасанды «$сіруге» 
болмайтынын негізге алды. 

– Мемлекеттік академияның ерекшелігі ол академик 
атағы «мансап тәжін» білдіретін немесе зейнетке шығудың 
жайлы орны ретінде қарастырылып келген ерекше мәр-
тебелі ұйым болмайды. Біз оның құрамына қоғам қай-
раткерлерін, саясаткерлерді,  мемлекеттік қызметкерлерді 
немесе табысты кәсіпкерлерді алмаймыз. Біздің міндетіміз 
– ғылымның белсенді к$шбасшыларын, нағыз ғалымдар-
ды, оның ішінде дарынды жастарды біріктіру, олардың 
елімізге елеулі пайда әкелуіне мүмкіндік жасау. Дамыған 
озық елдердің $зінде ғылыми потенциалы жоғары бо-
луына қарамастан, ұлттық академиялардың толық мүше-
лерінің саны шектеулі. Егер біз әлемде академиктер саны 
бойынша алғашқы сатыға жайғассақ та, бұдан ғылымы-
мыз $ркендеп кетпейді, – деді ол. 

Ақылбек Күрішбаевтың айтуынша, академияның 
жаңа мүшелерін сайлау кезінде елдің ғылыми ұйымдары 
мен жоғары оқу орындары ұсынған үміткерлер арасынан 
үш кезеңдік сайлау $ткізілген. Сараптама нәтижелері 
бойынша ең к$п ұпай жинаған, бағдарламаны қорғау 
нәтижелері бойынша ең жоғары бағалау к$рсеткішіне 
ие болған, сондай-ақ академиктердің жалпы жиналы-
сына қатысушылардың жасырын дауыс беруі арқылы 
кемінде үштен екісі дауыс берген үміткерлер академик 

ҒЫЛЫМ КӨШБАСШЫЛАРЫНА – 
ҒАЖАП МҮМКІНДІК

«Ғылым ордасы» ғимаратында Президент жа-
н ындағы Ұлттық ғылым академиясының жа ңа дан 
сайланған академиктерін ғылыми қоғам дастыққа 
ресми таныстыруға арналған салтанатты жиын өтті. 
Ғылымды дамытуға бағыттал ған жиынға еліміздің 
40-тан аса жоғары оқу ор ны мен 40-қа жуық ғылыми 
зерттеу институты ның бірінші басшылары мен өкіл-
дері, сондай-ақ 50-ден астам жас ғалым қатысты.

болып сайланған. Жаңадан сайланған академиктер 
қатарында Ақылбек Күрішбаев, Асқар Жұмаділдаев, 
Серік Ақшолақов, Вячеслав Локшин, Тілекқабыл Ра-
мазанов, Ерлан Тұрыспеков, Максим Здоровец, Сұраған 
Д$рбетхан, Дархан Біләлов сынды ғылым саласына 
сүбелі үлес қосып жүрген ғалымдар бар. Жиында оларға 
дипломдар мен арнайы т$сбелгілер табысталды.

Ұлттық ғылым академиясының академиктеріне 
тағылған т$сбелгі ғылым мен білімнің тұтастығын бей-
нелейтін, сондай-ақ Қазақстан қоғамы мен экономи-
касын дамытуға жоғары интеллектуалдық үлес қосуға 
шақыратын, к$рнекті ғалымдардың академия ға бірігуін 
айшықтайтын шеңбер түрінде ұсынылған. Медальонның 
ортасында Қазақ КСР Ғылым академиясының тұңғыш 
президенті, к$рнекті ғалым, академик Қаныш Сәт-
баевтың ғылыми мұрасының сабақтастығын айқындай-
тын барельефі бейнеленген. Ұлттық ғылым академия-
сының академигі т$сбелгісі күміс және алтын жалатылған 
металл негізінде әзірленген. Т$сбелгі «Ұлттық сараптау 
және сертификаттау орталығында» м$рленген және 
әрбір т$сбелгінің бірегей н$мірі бар.

ҰҒА академигі, жас ғалым, PhD доктор, Назарбаев 
университетінің профессоры Сұраған Д$рбетхан мұндай 

жиынның маңызына тоқтала отырып, қазір ғылым са-
ласын ілгерілету мақсатында мемлекет тарапынан ға-
лымдарға барынша қолдау к$рсетіліп отырғанын жеткізді. 

– Елімізде әлемдік деңгейде танылып жүрген жас ғалым 
к$п. Бұл жиын оларға «Қазақстанда да ғалымдарға мәрте-
бе бар екен ғой» деген ой тудырады деп ойлаймын. Қазір 
мемлекеттен ғылыми жобаларға үлкен қаржы б$лініп отыр. 
Сіз ғылымға қызығасыз ба? _зіндік идеяңыз бар ма? Онда 
жобаңыз туралы жазыңыз. Ешқандай мәселе жоқ. Жо-
баңызды тапсырасыз, Үкіметтен ауқымды қаржы аласыз. 
Қазір біздің еліміз үшін нағыз ғылыммен айналысатын 
кезең. Егер сіз ғылым жолына жаңадан аяқ басып жатсаңыз, 
бұл бағытта мүмкіндік к$п дер едім, – деді ол.

Ұлттық ғылым академиясына жаңадан сайланған 
академиктердің ғылыми жобалары алдағы бес жылда 
жүзеге асырылады. Олардың ғылым жолында нәтижелі 
қызмет атқарып, осы бағытта мол жетістіктерге қол 
жеткізуі үшін мемлекет тарапынан жан-жақты қолдау 
к$рсетіледі. Академиктер ғылыми жобалары мен тың 
еңбектерін ұсынып қана қоймай, қоғамдық ұйымдарға 
жетекшілік етуге де құқылы. 

Алматы қаласы

Құрметті әлеуетті жеткізушілер!

Осы арқылы «Азиялық Газқұбыры» 
ЖШС сатып алу рәсімдерін жүргізуді 
электронды форматқа к$шіру туралы 
хабарлайды.

Осыған байланысты «Азиялық Газқұ-
быры» ЖШС-ның тауарларды, жұмы-
старды және қызметтерді сатып алу 
ережесі және отандық тауар $ндірушілерін 
қолдау ж$ніндегі шаралар» тақырыбына 
арналған Д$ңгелек үстелге қатысуыңыз-
ды сұраймыз.

Іс-шара 02.09.2024 жылы, сағат 12:00-
де, Алматы қ., Абай даңғ., 109 В, «Глобус» 
БО, 9-қабат, акт залы мекенжайында 
$ткізіледі.

Сұрақтар пайда болған жағдайда  мына 
телефондар арқылы хабарласуға болады: 
+7 (727) 393-01-76 және +7 (701) 228-65-
57.

Құрметпен «Азиялық Газқұбыры» 
ЖШС.

Уважаемые потенциальные поставщики!

ТОО «Азиатский Газопровод» насто-
ящим сообщает о переходе на электрон-
ный формат проведение закупочных 
процедур.

В связи с чем просим принять участие 
в Круглом столе на тему «Правила заку-
пок товаров, работ и услуг ТОО «Азиат-
ский Газопровод» и мерах по поддержке 
отечественных товаропроизводителей».

Мероприятие состоится 02.09.2024 
года в 12:00, по адресу г. Алматы, пр. 
Абая 109В, БЦ Глобус, 9 этаж, актовый 
зал.

При возникновении вопросов мож-
но обратиться по телефонам: +7 (727) 
393-01-76 и +7 (701) 228-65-57.

С уважением ТОО «Азиатский Газо-
провод».

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

(Басы 1-бетте)
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Тапсырыс №4490
Астана қ. «Медиа-холдинг «ERNUR» ЖШС
Сілеті көшесi 30, 
тел.: 8(7172) 99-77-77
Алматы қаласы, «Алматы-Болашақ»АҚ 
Мұқанов көшесі, 223 В
Шымкент қ. «ERNUR-print» ЖШС, 
Әлімқұлов көшесі 22, 
тел.: 8(7252) 53-06-66, 54-07-47 iшкi 114,

М�рлеу рәсімі ресми ұйымдастырыл-
ды. Рәсім барысында ДКО дирекциясы-
ның басшысы Наиль Нұров бүгінгі 
іс-шараның маңызын атап �тіп, оның 
мәдени мәніне ерекше тоқталды.

«V Дүниежүзілік к�шпенділер ойын-
дары – бұл тек спорттық іс-шара ғана 
емес, біздің дәстүрімізбен, мәдени мұра-
мызбен бірегей байланыс. Мерейтойлық 
пошта маркасын шығару – бұл біздің 
�ткенімізге деген мақтаныштың және 
оны болашақ ұрпаққа жеткізуге деген 
ұмтылысымыздың символы. Бұл баста-
маның адамдарды біріктіріп, к�шпенді 
халықтардың мәдени дәстүрлерін сақ-
тауға және дамытуға шабыттандыраты-
нына сенеміз және қуаныштымыз», – деді 
ол.

Бұл пікір к�шпенділер ойындарының 
терең мәдени маңыздылығын және ме-
рейтойлық марканы шығарудың символ-
дық мәнінің орны ерекше екенін к�рсе-

теді. Сондай-ақ «Қазпошта» АҚ бас қарма 
т�райымы 2сел Жанасова дәстүрімізді 
танытуда мерейтойлық пошта шығарудың 
насихаты кең екенін айтты. 

«Мерейтойлық пошта маркасын шы-
ғару – бұл тек біздің мәдени мұрамызға 
деген құрмет белгісі ғана емес, сонымен 
қатар к�шпенді халықтардың дәстүрлерін 
сақтау мен насихаттауға қосқан елеулі 
үлесіміз. Біз мәдени диалогтің дамуына 
және ұрпақтар арасындағы байланысты 
нығайтуға �з үлесімізді қоса алатыны-
мызды мақтан тұтамыз», – деді.

Марка тиражы 5000 дана, номиналды 
құны – 500 теңге. Ультракүлгін бояумен 
және алтын фольгамен бедерлеу арқылы 
қорғаныс элементтерін қолдана отырып 
жасалған марка кез келген коллекцияның 
ажырамас б�лігіне және к�шпенді ха-
лықтардың мәдени мұрасына деген құр-
меттің символына айналады.

МЕРЕЙТОЙЛЫҚ ПОШТА 
МАРКАСЫ ТАНЫСТЫРЫЛДЫ

V Дүниежүзілік көшпенділер ойындары қар-
саңында «Қазақстанның мәдениеті мен спорты» 
аясында мерейтойлық пошта маркасын арнайы 
мөрлеу рәсімі өтті. Бұл оқиға – көшпенді ха-
лықтардың бай мәдени мұрасын құрметтейтін 
және бағалайтын барлық жан үшін маңызды шара. 

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

«К�шпенділер рухы: шексіз к�кжи-
ектер» к�рмесі к�шпенділер мәдениетінің 
әлеміне терең үңілуге мүмкіндік береді. 
Мұндай мүмкіндіктер шоғырын жасаған-
дардың қатарында отандық танымал 
фотографтар мен қол�нер шеберлерінің 
жұмысы бар. Айта кету керек, к�рмені 
Creative & Innovation Institute Орталық 
Азияның тұрақты даму қоғамдық қоры 
ұйымдастырды. Қоғамдық қордың бас-
шысы Ирина Харитонованың айтуынша, 
к�рмеге барлығы 22 туынды ұсынылған 
және олар к�шпенділер мәдениетінің 
тереңдігі мен әртүрлілігін жеткізіп, та-
машалаған адамның бәріне шабыт бе-
руді жалғастырып келеді. Ұйымдасты-
рушыдан дәл осы суреттерді таңдап 
алуының мәнін сұрағанымызда, қойылған 
фотосуреттер к�шпелі халықтардың 
рухын бейнелейді деп жауап берді.

– Біз бұл суреттерді к�шпелілердің 
�міріне, табиғатпен �зара үндесуіне 
байланысты таңдап алдық. Фотосуреттер 
тамашалаған адамға ерекше әсер беруі 
үшін орналасқан жерінің де маңызын 
ескеріп, оны Абу Даби плазаның ішіне 
орнатуды ж�н деп таптық. Мұнда Қа-
зақстандағы танымал фотографтар 
Анзор Гасаев пен Александр Кузнецевтің 
жұмыстары қойылды. Одан б�лек, ұлы-
британиялық шебер Коннор Мак-
Ниллдің туындылары мен венгриялық 
режиссер Карачонь Шандордың дерек-
ті фотосуреттері келушілердің к�ңілінен 
шығады деп айта аламын. Dйткені мұн-
да айта кету керек, олардың шығар-
машылық жұмыстары бұған дейін еш 
жерде қойылмаған, яғни осы к�рмеде 
алғаш рет келушілердің назарына ұсы-
нылып отыр. К�рменің ашылуына 
Ұлыбритания елшісі қатысты, біз Кон-
нордың �зін келіп, қазақ даласы мен 
тұмса табиғатымен танысады деп жоспар-
лаған едік, – деді ол. 

К�шпенділер ойыны қарсаңында 
ұйымдастырылған к�рме бірнеше тақы-
рыптық б�лімнен тұрады. Келушілер әр 
б�лімнен к�шпенділер мәдениетін, 
күнделікті тұрмыстағы аспектілерді және 
олардың табиғатпен үйлесімін ұғады. 
Мәселен, «К�шпенділер әлеміне кіріспе» 
деп аталатын к�рменің алғашқы б�лімін-
де тек Қазақстан к�шпенділер табиғаты 
мен тұрмысынан дерек беретін автор-
лардың түсірген фотосуреттері қойылған. 

Ал к�рменің екінші б�лімі – «К�шпен-
ділер рухы». Мұнда қазақ халқының ғана 
емес, барлық к�шпелілердің дәстүрі, 
рәсімі мен к�зтартарлық пейзаждар 
орналасқан. Олардың қатарына шетел-
дік Коннор МакНилл мен Карачонь 
Шандордың шығармашылық жұмысын-
дағы деректі фотосуреттер қойылған. 
«К�шпенділер және табиғат» б�лімінде 
к�шпенді халықтардың табиғат аясын-
дағы суреттер тамашалаушының к�зіне 
бірден шалынады. Dйткені табиғат пен 
адам арасындағы үйлесімділік осы фо-
тосуреттер арқылы түсіндіріледі. 

«К�шпенділер рухы: шексіз к�к-
жиектердің» мазмұнын толықтыра түс-
кен – қол�нер бұйымдары. Яғни, к�рме 
қонақтары қазақтың киіз үйінің инно-

вациялық эко-жобасын, дәстүрлі және 
заманауи технологияларды қатар қол-
дану арқылы киіз бен жүннен жасалған 
бірегей бұйымдарды тамашалай алады. 
Ирина Харитонованың айтуынша, фо-
тосуреттерден б�лек екі дизайнердің, 
Камила Сүлейменова мен Алтынай 
Тәңірбергеннің аса шеберлікпен жасаған 
бұйымдары бағзы заманның к�рінісін 
суреттейді. 

– К�рмеге екі нағыз шебер қыздың 
жұмыстарын да орнаттық. Камила 
Сүлейменова – Қазақстанда ғана емес, 
шетелде де �з брендін қалыптастырып 
үлгерген дизайнер. Лондонда, Шанхай-
да �зінің к�рмесін қойған. Ал «К�шпен-
ділер рухы: шексіз к�кжиектер» к�рмесі-
не сақ дәуіріндегі ақ жаулықты әйелдің 
киімін ұсынды. Алтынай Тәңірбергено-
ва қазір заманауи технологияларды 
пайдалана отырып киіз үйлердің инно-
вациялық эко-жобасын жасаумен айна-
лысады. К�рмеге дәл осындай жұмысын 
таңдап алдық. Бір жағынан Алтынай 
жасаған киіз үйлер этнотуризмнің да-
муына үлес қосады деп айта аламын. 
Жұбайы екеуі осындай жұмыстармен 
айналысатын отбасылық жұптардың бірі. 
Білесіздер, Дүниежүзілік к�шпенділер 
ойыны қарсаңында Астанадан 20 шақы-
рым жерде этноауыл құрылып жатыр. 
Сол жерге отбасылық жұп жасаған қа-
зақтың киіз үйі де орнатылды, – дейді 
И.Харитонова. 

Creative & Innovation Institute Орталық 
Азияның тұрақты даму қоғамдық қоры-
ның басшысы «К�шпенділер рухы: шексіз 
к�кжиектер» к�рмесінен к�шпенділердің 
�ткені мен бүгінін, дәстүрін айқын к�ру 
мүмкін емес екенін айтты. Dйткені қазақ 
халқының мәдениеті ертеректе басталға-
нын, ұлттық к�зқарасының аясы �те кең 
екенін тілге тиек етті. Сондай-ақ тарих-
тан тарыдай болса да тағылым беретін 
к�рменің жастарды тарихы бір халықтар-
дың болмысын тануға, құндылықтары-
мызды бағалауға шақыратынын атап �тті 
және осы сынды к�рмелер республика 
к�лемінде кеңейтуге ниетті екенін біл-
дірді.

– Біздің к�рме – бұл к�шпенділер 
әлеміне бойлаудың, табиғат, еркіндік 
және жаңа к�кжиектерге деген ұмты-
лыстың үйлесімін к�рсететін бірегей 
мүмкіндік. Оның ерекшелігі – алдағы 
уақытта �тетін V Дүниежүзілік к�шпен-
ділер ойынына қатысатын қазақстандық 
спортшылардың фотосуреттерінің 
қойылуы. Осындай артықшылықтар 
дүбірлі додаға қатысатын спортшыла-
рымызға халқының тарапынан рухани 
қолдау білдіріп, демеу болады деп ой-
лаймын, – дейді ол.  

К�шпенділер рухы дәріптелетін 
к�рме 8-13 қыркүйек аралығында �тетін 
V Дүниежүзілік к�шпенділер ойында-
рының қонақтарына тарту-таралғы, 
кәдесыйларын ұсынуға әзір. Осыған 
орай к�рме есігі келушілер үшін қыр-
күйек айының соңына дейін ашық 
тұрады.

Астанада V Дүниежүзілік көшпенділер ойындары аясын-
да қазақ даласының, көшпелі халықтың тұрмыс-тіршілігін 
суреттейтін «Көшпенділер рухы: шексіз көкжиектер» атты 
фотосуреттер мен арт-жұмыстардың көрмесі өтіп жатыр.  
Көрмеде көшпенділер әлемімен қайта қауышқандай әсер-
ге бөлейтін керемет пейзаждар мен портреттер, сондай-ақ 
әлемнің түкпір-түкпірінен таңғаларлық фотосуреттер ұсы-
нылған.

Дүбірлі додаға к�кпардан ұлттық 
құрама мүшелері сақадай сай. Бұл туралы 
ұлттық құрама капитаны Құрманбек 
Тұрғанбек айтып берді. 

«Біз Астанаға ертерек келіп, жылқы-
лардың алаңға жылдам бейімделуіне 
жағдай жасап жатырмыз. Бүгін алаңмен 
таныстық. Сапасы �те жақсы. 2рине, 
дүбірлі дода �з жерімізде �тетін болған-
дықтан үлкен жауапкершілікті сезініп 
жатырмыз. Қолымыздан келгенін істей-
міз. Ең бастысы – к�шпенділер ойында-
рында сәтті �нер к�рсетіп, алтынға қол 
жеткізу» – деді ол.

К�кпар мен к�кб�рі спортынан са-
йыс қыркүйектің 9-ы мен 12-сі аралығын-
да елордадағы «Қазанат» ипподромының 
аумағында �теді. 2р спорт түрінен 12 
қатысушы болады.

«V Дүниежүзілік к�шпенділер ойын-
дары қарсаңында дайындығымызды 
пысықтау үшін Астанаға келдік. Ойын 
алаңы к�ңілімізден шықты, жылқыларға 
да �те ыңғайлы. Дайындық жоғары дең-
гейде �тіп жатыр. Біз соңғы рет к�кб�ріні 
2016 жылы ойнадық. Осыған дейінгі 
тәжірибемізді ескерсек, к�кб�рі спортынан 
біздің жігіттер алтыннан үмітті, – деді 
ұлттық құрама мүшесі Ұлан Байт�реев.

Айта кетейік, Республикалық «К�кпар» 
федерациясы Қазақстан Республикасы 
Ұлттық спорт қауымдастығының құра-
мына кіреді. Қауымдастық құрамында 
бұдан �зге «Бәйге», «Садақ ату», «Теңге 
ілу», «Аударыспақ», «Жамбы ату», «Құсбе-
гілік», «Асық ату», JORYQ ат спорты және 
бірқатар федерациялары бар.

КӨКПАРШЫЛАР 
ДАЙЫНДЫҚҚА КІРІСТІ
Көкпардан ұлттық құрама спортшылары көшпен-

ділер ойындары өтетін алаңда алғашқы дайын-
дықтарын өткізді. Ұлттық құрама спортшылары 
«Қазанат» ипподромында көкпар және көкбөрі 
спорттары бойынша дайындықтарын бастады.
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